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Adventi készülődés
LÜKTETŐ SZERETET

Kora hajnalban igyekszünk, Rorátéra a sötét leple alatt
Szakad az eső, fújnak a szelek, fázósan bújunk kabátunk bélibe.

Csoportok találkoznak sarkokon, kezünkben rózsafüzér
Imát mormol szánk, haladunk előre, szívünket kitárva Isten háza felé.

Minő nagy kegyelem, értsétek, lássátok meg emberek!
Zarándoklat szent házába, földi otthonába, szívbe zárva.

Lebeg az értelem, mélyül a Hit, és boldog a gondolat
Érezni lelkünk ajtajában Jézust, amint átölel, Ő, a Szeretet.

A lélek imára hív, a szellem igent mond, és a test boldogan ballag.
A szentmise feltölt szeretettel, Jézus áldozatja velünk, és értünk

Magunkhoz véve Szent Testét és Vérét, zokogva köszönjük:
Istenember! Hála neked, hála neked mindenért!

Szent Tested és Véred áldozatáért, amivel megváltottál minket.
Lüktet, munkálkodik bennünk a Szent Test, amikor egyesülünk

Erővel tölt fel, biztat az örömre, vinni másoknak tovább a kegyelmet.
Oly egyszerű, mégis bonyolulttá tesszük, átadni magunkat Istennek.

Ő az egyetlen érdeknélküli Szeretet, örömünk forrása, testünk táplálója.
Nyílik az értelem, a feszült izmok az arcon lazulnak, könnyes a szem

Köszönöm neked Mindent Teremtő Istenem!

V. Sándor Irén Ilona
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önkormányzAti hírek

Tájékoztató a Képviselő-testület üléséről
2010. október 27-én 16 órakor tartotta munkaterv szerinti ülését a
képviselő-testület teljes létszámban.

1. napirendként a Hosszúlejáratú fejlesztési célhitel ajánlattételeit
elbíráló bizottság elnöke, Tóth István ismertette a bizottság javaslatát,
melynek meghozatalát közbeszerzési eljárás lefolytatása előzte meg. A
három ajánlattétel – OTP Bank Nyrt., UniCredit Bank Hungary Zrt.,
Raiffeisen Bank Zrt. – kapcsán a bírálati szempont a Kbt. 57. § (2) be -
kezdés a) pontja alapján a legalacsonyabb összegű ellenszolgáltatás ki -
választása volt. Javaslatuk alapján egyhangúlag született meg a határozat,
mely szerint a Városközpont fejlesztés többfunkciós tér kialakításával c.
pályázathoz szükséges 41millió Ft-os önrész, továbbá az Új utakon Tura
városában c. pályázathoz szükséges 90millió Ft-os önrész biztosításához
az eljárás nyertes ajánlattevőjének az UniCredit Bank Hungary Zrt.-t
mondják ki, mivel mind pénzügyi-gazdasági, mind műszaki-szakmai
szempontból alkalmas a szerződés teljesítésére. Ugyancsak a bizottság
javaslatára, arra az esetre, ha a nyertes ajánlattevővel valami miatt mégis
meghiúsulna a szerződéskötés, e határozat keretében második legked-
vezőbb ajánlattevőnek az OTP Bank Nyrt.-t választották.

2. napirendként T.J., Thököly úti lakos panaszos levelével foglalko-
zott a testület. Szendrei Ferenc polgármester elmondta, hogy a Thököly
utca végén valamikor anélkül került kialakításra az ipari park, hogy a
közlekedést megoldották volna. A korábbi önkormányzati elképzelés,
miszerint a Kossuth Lajos út 15 m széles telkén alakítanának ki bevezető
utat, nem megfelelő. A Thököly utcában most már házak repednek
meg, fekvő rendőrrel próbálkoztak, de nem megoldás. Lehetséges
megoldásnak kínálkozik a Thökölyt és a Szent János sort egyirányúsí-
tani. A Szent János soron egy hátsó összekötő szakaszt kellene építeni.
Egy nagyobb teherbírású aszfalttal lehetne megoldani, mivel az útnak
nincs alapja. A korábbi önkormányzati javaslat a Hatvani úti behajtásról
körülményesen lenne kivitelezhető, mert egyrészt a Szent János soron
házakat kellene kisajátítani hozzá, másrészt a Galga hídra való lekan-
yarodáshoz költséges csomópontot kellene kiépíteni. Baranyi képviselő
véleménye szerint a Szent János sor jobb oldala megengedne még egy
sávot, ami a későbbiekben a vásár miatt is jó lenne. A helyszínen
megszólalási lehetőséget kapott a levél írója is, aki elmondta, hogy az
üggyel kapcsolatos tekintélyes iratcsomagjának bizonyos részeire
„ráharapott” a Környezetvédelmi Hivatal, miszerint a 3,2 m-es utcán
kamionok járnak. Javaslata szerint a megoldást valahol ott kellene
elindítani, hogy az egyik utca 11-12 m, a másik pedig, ami szóba kerül-
het, 3 x 12 m széles. Szendrei Ferenc végszóként elmondta, hogy a Szent
János sorról, a Pannonhalmi Zsuzsa által tervezett kutat át kellene
telepíteni a templom udvarára, továbbá a Nepomuki Szent János szobor
is áthelyezésre kerülne máshová. A most meglévő utat bedarálják,
cementtel összekeverik és azt terítenék le tömörítve, hogy egy korrekt
útalap legyen a Szent János soron. A probléma csak ott van, hogy a jövő
évi költségvetésben van-e 20 mFt erre. Végül határozatban rendelte el a
testület a Thököly út forgalmi rendjének felülvizsgálatát 2010. decem-
ber 31-i határidővel, polgármester úr felelősségi körében.

3. napirendként az egyes szociális ellátásokról szóló rendeletet
módosították.

4. napirendként Tura Város Önkormányzata Szervezeti és
Működési Szabályzatáról szóló 11/2007.(III.29.) rendelet került mó do -
sításra. A képviselő-testület az alábbi öt fős, állandó bizottságokat hozta
létre: 1. Pénzügyi-Ellenőrző, 2. Egészségügyi és Szociális, 3. Kulturális,
Oktatási és Sport, 4. Településfejlesztési és Környezetvédelmi. Egyúttal
a testület felkérte a jegyzőt, hogy a Közpénzfelhasználási Szabályzat

módosítását végezze el 2010. december 31-ig, tekintettel a Képviselő-
testület új bizottsági struktúrát meghatározó rendelet módosítására.

5. napirendként a Tura belterületi 1926/6 helyrajzi számú 1000 m2

ingatlan visszavásárlásáról volt szó.  Mivel a tulajdonos nem tett eleget
építési kötelezettségének és a beépítési kötelezettség biztosítására elide-
genítési tilalom lett bejegyezve, s az ingatlan elég nagy egybefüggő
önkormányzati terület közepén helyezkedik el, így a Pénzügyi Ellen -
őrző és a Településfejlesztési Bizottság egységes javaslatára az eredeti
vételárért – 100e Ft-ért – újra Tura Város Önkormányzatának kellene
birtokba vennie a területet. Az Önkormányzat jogi képviselője útján,
egyhangúlag azonnali intézkedésre kérték fel a polgármestert.

6. napirendként tárgyalta a testület a D. E.-től érkezett vételi aján-
latot egy olyan területre, melynek egy része önkormányzati tulajdon-
ban van. A képviselők sokoldalú hozzászólásainál a polgármester úr
hangsúlyozta, hogy  olyan döntést kellene hozniuk, mely a jelenleg ren-
dezetlen tulajdonviszonyok megváltoztatásával támogatja az érintett
két vállalkozó (D.K., L.L.) tevékenységét. Egyúttal szem előtt kell tar-
tani Horák Mária képviselő azon javaslatát is, hogy az önkormányzat
által az évek során az érintett nem önkormányzati területen végzett
munka fejében (terület gazolása, tisztán tartása, fásítás) az önkor-
mányzat bizonyos igényeket támaszthat. Az önkormányzati tulajdon-
részen megfontolandó az eladás helyett a bérbeadás lehetősége. Sára
Tamás képviselő hangsúlyozta, hogy ne rúgják fel azt az elmúlt négy
esztendőben bevett dolgot, hogy csak vásárolnak területet, el nem
adnak. Mivel a beruházás megvalósításához a vállalkozónak a szük-
séges parkolót létre kell hozni, így egyúttal napirendre kerülne a jelen-
legi buszmegálló áthelyezésével és korszerűsítésével egy új létesítése és
felvetődött egy parkolási rendelet megalkotásának szükségessége.
176/201 sz. határozatában a képviselő-testület megállapította, hogy az
ingatlan- nyilvántartás adatai szerint a Tura belterület 2797 hrsz-ú
ingatlan nem áll az önkormányzat tulajdonában.. A testület az önkor-
mányzat tulajdonában lévő 2794 hrsz-ú (Tura, Rákóczi út 3.) ingatlan
előtti buszmegálló kitűzését és ingatlan-nyilvántartásban történő
feltüntetését és a változás átvezetését rendelte el. A testület a 2794 hrsz-
ú 153 m2 területű „lakóház és udvar” megjelölésű ingatlan hasz no sí tá -
sáról fentieket követően dönt.

7. napirendként a Hevesy György Általános Iskola iskolatej prog -
ramban való részvételéről döntött a testület a felső tagozatosok részére.
Az iskola az „Egertej” Tejipari Kft.-vel kötött szerződését jóváhagyta.

8. napirendben a testület a 178/2010. sz. határozatban a Nemzeti
Erőforrás Minisztériuma honlapján 2010. szeptember 13-án megjelent
sajtóközlemény alapján egyhangúlag hozzájárult ahhoz, hogy a  Kas tély -
kerti Óvoda helyiségeit az óvoda nyitvatartási idején belül, de a nevelési
időn túl, a nevelési évhez igazodó határozott időre, térítésmentesen bérbe
adja játékos idegen nyelv oktatás és sakk foglalkoztatása céljára.

9. napirendben tárgyalta a testület a javaslatot egészségügyi szol-
gáltatóhoz csatlakozás támogatásáról szóló nyilatkozatra a járóbeteg
szakellátás területi ellátására vonatkozóan.. Pálinkás Ildikó, az Eü. és
Szoc. Biz. elnöke elmondta, hogy sajnos  nincsenek minden információ
birtokában, hogy teljesen megnyugtató döntést tudjanak hozni,
maradtak kérdőjelek.  A bizottság többsége a hatvani kórház területi
ellátási kötelezettségéhez történő csatlakozást támogatta. Korsós Attila
eü. tanácsnok viszont hangsúlyozta, hogy csak bizonyos szakmák terén
meghatározva kellene csatlakozni. Elhangzott, hogy ez ügyben sokan –
hasonlóan az intézményt választó betegekhez – érzések alapján, szub-
jektíven döntenek. Így 6 igen, 1 ellenében, 2 tartózkodással született
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kistérségi hírek – www.Aszodikisterseg.hu

Decemberi ülésén a Tanács elsősorban pénzügyi jellegű na -
pirendi pontokat tárgyalt: elsőként az Aszódi Kistérség Önkor-
mányzatainak Többcélú Társulása 2010. három negyed-éves
pénzügyi beszámolóját hallgatta meg.

A következőkben a Tanács a Pedagógiai Szak szol gá lat ne -
ve lési tanácsadás feladat-ellátását szolgáló be vé telek el ma -
radásából eredő likviditási hiányt kezelte: a 2010-es évre vo nat -
kozóan önkormányzati hozzájárulásokról, pénzeszköz-átcsopor -
tosításról és a tartalék felhasz ná lá sá ról döntött. A Tanács
egyetértett azzal, hogy 2011-től a Pedagógiai Szakszolgálata és
Püspökhatvan önkormány zata együttműködésében foglalkoz-
tatott „utazó” gyógy pe dagógus végezze a rászoruló gyermekek
fejlesztését a település oktatási intézményeiben. Ezután a Ta -
nács elfogadta az Aszódi Kistérség Egységes Pedagógiai Szak -
szol gálata 2011. évi térítési díjait.

Az Aszódi Kistérség Önkormányzatainak Többcélú Tár su lá -
sa 2011. évi költségvetési koncepciója a társult önkormányza-
tok polgármesterei által egyhangúlag elfogadott feladat-ellátási
tervre épül. A Tanács a Társulás 2011. évi költségvetési kon-
cepciójának bevételi és kiadási főösszegét 138,9 millió forint
összegben fogadta el. A költségvetési koncepció bevételi oldala
tartalmazza a közösen ellátott feladatokra igényelhető nor-
matív állami támogatásokat (összege 107 millió forint), a tár-
sult önkormányzatok által az egyes feladatokhoz való hozzá já -

rulást (összesen 25 millió forint), valamint az egyéb, megálla po -
dá sokhoz kötődő bevételeket. Az önkor mányzatok hozzá já ru -
lásának alapját a közösen ellátott feladatokban való részvétel
aránya, az abból igényelt szolgáltatások mértéke határozza
meg. A kiadások  41%-a az Aszódi Kistérség Egységes Pe da gó -
giai Szak szol gá lata sokoldalú tevékenységét szolgálja. A 2010.
év során a Szakszolgálat 12 pedagógusa (gyógy-pedagógusa
és pszichológusa) 1254 fő 3-18 éves korú gyermeket ré sze sí -
tett ellátásban, ennek során több mint 3500 pedagógus – gyer -
mek találkozásra került sor. A közoktatási in téz   ményfenntartó
társulások számára a kiegészítő normatíva igénylésének le he -
tőségével élve 2011-ben a Kar tal-Verseg társulás számára 18
millió forintot, az Iklad-Domony társulás számára közel 8 millió
forintot biztosít a tervezet. A Kistérségi Gondozási Központ
által ellátott feladatokhoz a Társulás éves szinten több mint 19
millió forintot ad át. A társult önkormányzatok felhatalma zá -
sából ellátott egyéb feladatokra – mun ka vé de lem, pe da gó giai
szakmai szolgáltatások, belső ellenőr zés – a Társulás 14,3 mil-
lió Ft-ot tervez.

Végezetül a Tanács a Társulás költségvetési szer vei nek
2011. évi belső ellenőrzési tervét fogadta el. 

bővebben: www.aszodikisterseg.hu
Dr. Kórós Tímea

kistérségi referens

A többcélú társulás tAnácsA december 1-jei üléséről

meg a határozat, mely kimondja, hogy a hatvani kórház járó- és fekvő-
beteg ellátás kötelezettje kérelmét támogatja, egyetért azzal, hogy
Aszód, Bag, Domony, Galgamácsa, Galgahévíz, Hévízgyörk, Iklad,
Kartal, Tura, Vácegres, Váckisújfalu, Verseg települések újból a hatvani
kórház területi ellátási kötelezettségéhez tartozzanak.

10. napirend: A testület az Aszódi Kistérség Önkormányzatainak
Többcélú Társulási tanácsában Szendrei Fe renc polgármester
helyettesítésével Juhász Sándor alpolgármestert bízza meg.

11. napirendben a testület külön-külön határozatokban a Vincent
Auditor Kft. által 2010-ben kelt belső ellenőrzési jelentésekben talál-
ható javaslatokra vonatkozóan a Kommunál Kft.,  a Szelektív Kft.,  a
Ví zi közmű Kft. ügyvezetői részére kötelezettségként előírja intézkedési
terv készítését, végrehajtását és az arról szóló beszámolókat. 

12. napirendként a testület Szabó Tamás vállalkozó  és Tura Város
Önkormányzata között a Tura Kastélykerti Óvoda elektronikus tűzjelző
rendszerének telepítésére vonatkozó, a határozat mellékletét képező vál-
lalkozási szerződést 748.000,- Ft + ÁFA vállalkozói díjjal jóváhagyta.
Mi vel a szerződéskötés azonnali intézkedést igényelt polgármester úr ré -
szé ről, így utólagosan vitte  a testület elé. A hasonló ügyek gördülékeny
in tézése érdekében - a jegyző által ismertetett lehetőséggel élve - a polgár -
me steri önálló (képviselő-testületi jóváhagyás nélküli) kötelezettségvál-
lalás felső határát 500e Ft-ról 1mFt-ra emelte meg egyhangúlag hozott
határozatában a testület.

13. napirendben Cs. Zné kérelmére a testület a kérelmező ingat-
lanán elhelyezett lakókonténer mellé a család számára térítésmentesen
használatba ad egy másik lakókonténert.

14. napirendben a testület határozott a Szelektív Kft. telephelyén
kialakított épületbővítés megvásárlásáról az épület tulajdonjogi rendezése
miatt. A vételár 3.241.992 Ft, mely nettó módon kerül kifizetésre.

15. napirendben polgármester úr tájékoztatta a képviselőket a
Fővárosi és Pest Megyei Mezőgazdasági Szakigazgatási Hivatal Ál -

lategészségügyi Igazgatóságának határozatáról. A vásártéren a bejárat-
nál mindkét oldalon vízálló burkolattal kell ellátni a területet és kerék-
fertőtlenítőt kell kialakítani. A testület, mint az állatvásár fenntartója
úgy döntött, hogy városüzemeltetési csoportja útján tesz eleget előírt
kötelezettségének.

16. napirendként polgármester úr tájékoztatót adott az Aszódi
Kistérség Önkormányzatainak Többcélú Társulása négy éves munka -
be számolójáról.

17. naprendben a testület egyhangúlag határozatban támogatta Bo zsó
Zoltán r. dandártábornok rendőrségi főtanácsos úr gödöllői ka pi tány -
ságvezetői beosztásba 2010. november 1-i hatállyal történő ki nevezését.

18., s egyben utolsó napirendként a Hevesy György Általános
Iskola Pedagógiai Programjának módosítására vonatkozó kérelmét tár-
gyalta a testület. Polgármester úr elmondta, hogy az iskola élni kíván
azzal a lehetőséggel, miszerint a gyermek kaphat a 2. tanév végén
érdemjegyet. Ezzel azt szeretnék a  továbbiakban megakadályozni, hogy
pusztán a szülő döntse el, hogy gyermeke a következő osztályba léphet-
e. Így több analfabéta, súlyos magatartási zavarral küzdő, társait és
tanárait terrorizáló tanuló került eddig évről-évre felsőbb osztályokba.
Kálna Tibor KOS bizottsági elnök hozzászólásában elmondta, hogyha
nem húzzák meg a választóvonalat ezzel a módosítással, úgy prognosz-
tizálható, hogy újabb gyerekeket visznek el a turai iskolából, mígnem
végül lakatot tehetnek rá. A közösségi beilleszkedésre képtelen, prob-
lémás gyerekeknél megoldásként kínálkozik a magántanulói státusz.
Baranyi Miklós képviselő felajánlotta, ha szükséges, minden osztályba
elmegy elbeszélgetni a gyerekekkel, majd a szülőkkel. Egyhangúlag
fogadta el a testület a határozatot, melyben a 2010. szeptember 1-től
hatályos közoktatásról szóló törvény alapján hozzájárul az iskola
Pedagógiai Programjának módosítására vonatkozó intézkedések meg -
tételére, felkérve az igazgatót 2010. december 31-i hatállyal.

St.
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olt, aki a segélyvonalak valamelyikét tár -
csáz ta (már amelyik elérhető volt, hisz a le fe -

dettség ilyen-olyan okokból nem teljes, de arra,
hogy talán még segélyezés ügybe is beleszólhat a
profit, ünneprontás volna kitérni), mások pénzt
utaltak valamely segélyszervezetnek. Sokan vol -
tak, névtelenül tették, köszönet mindannyiuk-
nak. Akadtak közösségek, amelyek összefogtak:
szerveztek adománygyűjtést alapítványok, egye -
sületek, baráti társaságok, nyugdíjas klubok,
sportegyesületek, művészeti csoportok. Jólesett
azt érezni, hogy mindannak ellenére, amit gyak -

ran látunk, vagy képzelünk magunkról, igenis,
ha kell, tudunk, akarunk segíteni. Megvan még
a szikra – és a költő szavaival élve tudunk vala-
mi nagy-nagy tüzet rakni, hogy melegednének
az emberek. És önző, de őszinte módon az is jó,
hogy az adakozók és nem a rászorulók oldalán
állhatunk. Mert több okból szerencsés az, aki
adhat. Jó a léleknek és jelzi azt is, hogy szeren -
csés vagy, hisz van miből, van mit felajánlani –
még ha csak keveset is. És tudtuk, hogy van
veszteség, mely már sohasem pótolható, hiszen a
múlt vízsodorta emlékeit visszaadni nem lehet –

az emlékek eltört darabjai már nem-, vagy csak
nehezen és hiányosan ragaszthatók össze, ami
mégis pótolható, a tárgyak, a ház, a bútorok, a
gépek, abban van, lesz, lehet segítség. 

Gyűjtött a vörösiszap károsultjainak Tura
Város Önkormányzatának képviselő-testülete is.
Az adakozókedv ezúttal azonban elmaradt a
reményektől, a vártnál ugyanis kisebb inten -
zitással érkeztek főként tisztító- és tisztálkodó -
szerek, tartós élelmiszerek, és ruhanemű. Ennek
azonban lehet az oka az is, hogy sokan úgy gon-
dolták, egyszerűbb és gyorsabb módja a segít-

Kolontár, Devecser, Felsőzsolca, vagy
Ede lény. Néhány településnév, amely az
is me ret lenségből hosszú időre beírta
magát az emlékezetünkbe idén. Éltek,
mint mi. Saj nál ták kidobni a régi hű -
tőszekrényt, lecse rél ni a 10 éves tv-t, ter-
vezgették, hogyan szé pítgetik majd ott ho -
naikat, ha idejük és pénztárcájuk engedi.
És nézegették esküvői videóikat, fényké-
palbumaikat, épp, mint mi. Aztán egyik
percről a másikra odalett minden. A hűtő,
a tv, a ház és az emlékeik. So káig talán fel
sem fogták, mi történt. Az tán jött a gyász,
majd a düh. És egy ország nézte, sajnálta
őket tehetetlenül. Sokan azon nal segítet-
tek, má sok lassan ocsúdtak, de leg többünk
érezte, mozdulni kell. Valahogy. 

Ezt a mottót tűzte zászlajára 2001-
ben a Magyar Katolikus Egyház.
Szerette volna megéreztetni min-
den jószándékú emberrel ennek az
emberi cselekedetnek az igaz sá gát.
Minden ember, aki szeretni tud, tapasztalta az adás és elfogadás
örömét. 

Az Egyház a kezdetek óta gyakorolja, s újra és újra átéli ezt az
örömet. Már az első században a Szent Pál apostol által alapított
egyházközségekben is voltak gyűjtések: „Macedónia és Achája
ugyanis jónak látták, hogy gyűjtést rendezzenek a jeruzsálemi
szegény hívek javára.” (róm 15,6) Mire volt ez jó? Szent Pál apos-
tol válaszol a kérdésünkre: „Nem azért kell gyűjteni, hogy mások
megszabaduljanak a szükségtől, ti meg bajba jussatok, hanem az
egyenlőségért. Most az ő szükségüket a ti bőségetek enyhíti, hogy
majd az ő bőségük nektek szolgáljon szükségetekben segítségül,
és így a javak kiegyenlítődjenek.” (2Kor 13-14)

A legtermészetesebb tehát, hogy a keresztényi és felebaráti
szeretet eme gesztusát mi is folytassuk. Napjainkban – amikor az
elmúlt év is tele volt katasztrófákkal – természetes volt, hogy össze-
fog az ország, benne minden jószándékú ember, hogy segítsen
bajbajutott testvérein. (Nekünk is jól esik, ha segítenek, ha bajban
vagyunk.) A keresztény ember Isten iránti szeretetből teszi a jót és
segít. Arra a Jézusra tekintünk, aki mindenét nekünk adta, még az
életét is. Nem csak azért kell tehát jót cselekednünk, segítenünk,
hogy majd visszakapjuk. Nagyon sok ember – nem csak az Isten-
hívő – önzetlenül ad, mert együtt érez a bajbajutottal, és így
megérzi annak az igazságnak az örömét, hogy „jobb adni, mint
kapni”! Egyszerűen csak EMbErNEK, emberségesnek kell lennünk
ahhoz, hogy ezt megérezzük.

Sokat szidjuk a mai kor emberét, hogy mennyire önző. biztosan
van benne igazság, mert tapasztaljuk: nagyon sokan (de nem min-

denki) csak magukra gondolnak,
magukkal, a saját családjukkal tö -
rődnek, a többiek nem számítanak.
Elfelejtik, hogy az ember alapvetően
közösségi lény. NEM ÉLHET A MÁSIK

NÉLKÜL! Azért, hogy jól érezzem magam a környezetemben, szám-
talan ember dolgozik. Sajnálatos, amikor ezt elfelejtik egyesek. II.
János Pál pápa mondta, hogy „a gazdasági globalizáció világában
szükség van a szolidaritás globalizálására, és a szolidaritás legma-
gasabb szintű megnyilvánulása: a szeretet.”

Ez, a mások iránt érzett szeretet indítja a hívőt és minden
jószándékú embert arra, hogy segítsen. Templomunkban is minden
évben 4 alkalommal gyűjtünk pénzadományt: a Katolikus Is ko -
láknak, a Karitász javára, a szentföldi katolikusok részére és a 
missziók javára. Az idén azonban nagyon sok katasztrófa volt. Nem
csak hazánkban, hanem máshol is (pl. Haitin, és erre a célra is
gyűjtöttünk). A turaiak minden alkalommal megmutatták, hogy
tudnak, akarnak és mernek adni.

csak a két legnagyobb katasztrófa áldozatai részére történt
gyűjtést említem: az árvízkárosultak javára 770.000 Ft-ot, az iszap-
ár károsultjainak pedig 750.000 Ft-ot gyűjtöttünk, és továbbítot-
tunk a Katolikus Karitász javára. Ezek az adatok azért beszédesek
számunkra, mert tudjuk, hogy minket is elöntött az árvíz is, meg a
belvíz is. Mégis mertek a zsebükbe nyúlni és segíteni másokon a
templomba járók, mert hitték azt, amit Szent Pál apostol megfogal-
mazott. Persze nem csak pénzzel segítettük a rászorulókat, hanem
Szent Erzsébet hetében meghirdettük a tartós élelmiszer- és a
ruhagyűjtési akciónkat. „Kétszer ad, aki örömmel ad”, és mi
hisszük, hogy Isten túláradó bőséggel visszaadja, amit mi önzetlen
szeretetből tettünk.

Palya János plébános

„JÓT TENNI JÓ”
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ségnyújtásnak az, ha valamilyen formában pénzt
küldenek a rászorulóknak. Katona Hargita ve ze -
té sével a művelődési ház is csatlakozott az ak -
ciók sorához: a Turai Komédiások által bemuta-
tott Az ördög nem alszik című 2010. november
14-i előadás bevételét, 109.700,- forintot jutta-
tott el a rászorulókhoz a Magyar Máltai Sze re -
tet szolgálaton keresztül. A Turai Őszirózsa
Nyug díjas Egyesület is gyűjtést szervezett a ta -
gok körében. Ők 22.600,- forint adománnyal
támogatták a vörösiszap károsultjait.

A Hevesy György Általános Iskolában a
gyer mekek nevelésében lényeges szempont az
erkölcsi nevelés. Fontos, hogy az iskola tanulói
már ebben az életkorban megtanulják, hogy –
a maguk módján – segítsék embertársaikat.
Saj nos, az elmúlt időszak nagyon sok tragédiá-
val és katasztrófával sújtotta a társadalmat;
egyben lehetőséget is adott iskolánknak arra,
hogy megmutassuk, mi is tudunk segíteni! Az
adományok gyűjtése mindig a legegyszerűbb
formában tör tént: a tanulók bedobhatták
központilag elhelye zett perselyekbe, ill. az
osztályfőnökök is gyűj tötték egy-egy osztály
adományát. Ösztönöztük a gyerekeket arra,
hogy ne a szüleiktől kérjenek pénzt a jótékony
célra, hanem a zsebpénzükből adakozzanak
10, 20, 50, 100 forintokat. Persze, értesülve a
gyűjtésről, sok szülő is hozzánk küld te el
adományát. Volt gyűjtés, amire felkértek min -
ket, de önként is szerveztünk számos karitatív
akciót, pl. az 1 és 2 forintos érmék ki vo ná -
sakor több kilónyi aprót adományoztunk a

helyi ka ri tásznak. A bajbajutottak
segítésének fontos ságát folyam-
atosan tudatosítani igyekszünk a

gyerekekben. Így igazán büszkék lehetünk rá,
hogy az államtitkár által kezdeményezett Száz -
forintos Gyűjtőakció keretében az iszapka -
taszt rófa áldozatainak támogatására 64.000
Ft-ot utaltunk át. – mondta el lapunknak Tóth
Mi hály, a Hevesy György Általános Iskola
igazgatóhelyettese.

A Többsincs Óvodában már hagyománya
van annak, hogy gyűjtést szervezünk a rászoruló
gyerekek, családok részére. A lebonyolításban
segítenek a szülők, valamint az óvoda dolgozói.
Idén a szokásos karácsonyi gyűjtésen túl a
NEFMI (Nemzeti Erőforrás Minisztérium) fel-
hívásához csatlakozva gyűjtést szerveztünk a
vörösiszap károsultjai javára. Az óvó nénik nagy
üveg perselyt készítettek, és sokat beszélgettünk
arról, hogy milyen nagy bajban vannak az ott élő
családok, gyerekek. Ruhájuk, házuk, óvodájuk,
játékuk, de még ennivalójuk sincs. És persze az
óvó nénik elkezdték rakosgatni a perselybe a
forintjaikat. Ezt a gyermekek természetesen el -
me sélték otthon, és másnap a szülőkkel együtt
hoz ták adományaikat, sok kisgyerek a saját per -
sely pénzét. Jó volt látni, hogy ismét hozzá
tudtunk járulni egy kis összeggel (20.000,-) a ká -
rosultak megsegítéséhez. Gyermekeink pedig a
jó példa kapcsán megtanulhatták, milyen öröm
az, ha segíteni tudunk a bajba jutottakon. – osz-
totta meg velünk élményeit Szilágyi Józsefné, a
Többsincs Óvoda és Bölcsőde vezetője

Megmozdult tehát Tura is a bajban – bár
talán van még mit tanulni ezügyben, hisz most
még nehézkesen, bátortalanul haladt az öt le te -

lés, a szervezés, de azt sokan érezték, va la mit
még tenni kellene. A fenti összesítés nem lehet
teljes, hisz csupán az általunk ismert gyűj té -
sekről számoltunk be. Azok közül is azokról,
melyeket a vörösiszap károsultjainak javára
gyűjtöttek szer vezett módon. De ezúton kö -
szönet illeti a sok-sok névtelen egyéni adakozót
is. És persze köszönet azoknak is, akik nem a
fent említett katasztrófák áldozatainak szer -
veztek gyűjtést. Hisz több fontos célra szervez
hasonló akciókat szinte minden intézményünk,
civil szervezetek, vállalkozók, magánszemélyek.
És ezek az akciók sajnos talán egyre fontosab-
bak lesznek. Tehát, tanuljunk meg adni.
Karácsony előtt még inkább felértékelődik ez a
segítő szándék. És talán nem árt, ha tekintetün-
ket nem is a távolba, hanem valahová ide, a
közelbe irányítjuk. Hisz biztos van a kör nye -
zetünkben – a szomszédban, a szom széd
utcában, vagy a város egy kicsit távolabbi
zugában, aki örülne a segítségnek. Ismerünk
ilyeneket mi is. Aki teheti, a jó szó mellé tegyen
oda egy-egy csokit, játékot, élelmiszert, vagy
bármit, amivel örömet okozhat annak, akinek
talán kevesebb jutott – vagy csak szerencséje
nem volt mostanában – és ne féljen be kopogni a
rég nem látott ismerőshöz. Higgyék el, jó érzés
lesz, hisz azt gondolhatjuk, biztonságban
vagyunk, hisz történjék bármi, lesz, aki ha kell,
majd nekünk is segít. És tanulják meg: értelmet
nyert a mondás, miszerint adni tényleg jobb,
mint kapni. Boldog, szeretetteljes önzetlen
ünnepet kívánok, amelyben azokra is gondol-
unk, akiknek kevesebbet mért a sors. 

Pálinkás Ildikó

       KÁROSULTJAINAK
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Csillag Krisztián rendőr zászlós 2008. január 1. óta Tura körzeti meg-
bízottja. Elmúlt számunkban hírt adtunk arról, hogy az ELMÜ-
ÉMÁSZ Hálózati Szolgáltató Kft. elismerésben részesítette az elektro-
mos trafóból leeresztett olaj ill. elkövetőjének megtalálásáért és vissza-
szolgáltatásáért. Az október 25-i ünnepi ceremóniát követően beszél-
gettünk vele és felettesével, Gódor Ferenc rendőr őrsparancsnokkal. 

S.T.: Sikerült-e Turán jó kapcsolatot kialakítania a lakossággal? –
kérdeztük először az esemény kiemelt szereplőjét.

Cs.K.: Igen, elég jó kapcsolatot alakítottam ki a városi önkor-
mányzattal ill. a lakókkal, ennek is köszönhettem, hogy több alka-
lommal a bűnelkövetők megtalálását segítő információk birtokába
jutottam. Így sikerült felderítenem korábban erdőlopást, ill. a szabad -
időmet töltve az említett olajlopásos ügy elkövetőjét. 

G.F.: Kiváló a kapcsolat az önkormányzat munkatársaival, a  ha -
tósági feladatokat irányító jegyző asszonnyal is. Minden jelzésre azon-
nal reagálunk, a segítség kölcsönös. 

S.T.: Parancsnok Úr! Mennyire gyakoriak a közüzemi hálóza-
tokat érintő bűncselekmények Turán?

G.F.: Turán tavaly is és idén is több ilyen jellegű bűncselekmény
történt, tipikusan a külterületeken ill. a település szélén lévő utcákban,
amelyek szinte teljesen kiesnek a forgalomból. A trafóolaj, amely a
trafóban lévő tekercset hűti, komolyabb értékű olaj, mint a gázolaj. 

S.T.  Saját használatra vagy értékesítési céllal lopják el?
G.F.: Változó. Nem is az olaj maga a nagy érték, mert az jelen eset-

ben például 130ezer forint volt, hanem a leengedéssel okozott kár. Olaj
híján a trafó nem kap hűtést és ezáltal beég, ami 2-3 millió forintos kár. 

S.T.: Felmerült a kapitányságvezető helyettes részéről  a műszaki
megoldások lehetősége az olajleengedések ellen. Mennyire látják kivi -
te lezhetőnek?

G.F.: A legelső, amit a kapitány helyettes úr mondott, az a spe ciá -
lis csavar. Ezt speciális célszerszám nélkül nem lehet kicsavarni. Vé le -
mé nyünk szerint ez eltántoríthatja a bűnelkövetőt, hiszen a lebukás
ve szélye megnő. 

S.T.: A turai bűncselekmények további típusait tekintve mit
tudhatunk?

G.F.: Volt néhány közüzemeket érintő bűncselekmény, melynél az
elkövetőket elfogtuk és vizsgálati szakban vannak az ügyek. Most
Turán kiemelkedően sok a telefonkábelek kihúzása a földből, ezen
bűncselekmények tekintetében is jelentős sikereket értünk el, több
gyanúsított ellen folyik most is az eljárás. 

S.T.: A közüzemi  szolgáltatók közül melyik a leginkább partner
a rendőrséggel?

G.F.: Minden közüzemi szolgáltató cég partner, segítik az eredmé -
nyes nyomozást. Minden információt a rendelkezésünkre bocsátanak,
hogy az elkövetőket a lehető legrövidebb időn belül felkutathassuk.
Folyamatban van még az egyik nagy gázszolgáltató sérelmére elkövetett
lopás felderítése kapcsán indult nyomozás. Ebben  nyomáscsökkentőket

loptak el, és akiknél előzőleg a szolgáltató kikötötte a gázt, oda ille -
gálisan építették be. Elkerülő csonkokat hegesztettek be, műanyag cső -
vel vezették a gázt, ezzel közveszélyt idéztek elő, szerencse, hogy nem
történt robbanás. A tetteseket elfogtuk, beismerő vallomásokat tettek, s
több tucat házból ki lett kötve a gáz,, ahol a szakembereket rendőrök is
elkísérték, személyes biztonságuk érdekében. 

S.T.: A Galga mentét bűnügyi szempontból fertőzött területként
emlegették. Ebben milyen Tura pozíciója?

G.F.: Az őrshöz tartozó települések közül  Aszód, Bag, Tura közel
azonos helyen szerepel a bűnügyi fertőzöttség szempontjából. Ezek
közül Tura a legnagyobb lélekszámú település.  Az elkövetett bűncse-
lekmények közül Turán tipikusan a kisebb értékű lopások történnek,
valamint a nyitott garázsból, udvarról tulajdonítanak el kisgépeket,
használati tárgyakat, szerszámokat, kábeleket.  

S.T.: Tóth Csaba r. alezredes úr említette a térfigyelő kamerák
kiemelt szerepét. Turán a gócpontok lefedettek?

G.F.: A térfelügyeleti rendszerek kiemelt fontosságúak a bűnmeg -
elő zés és a felderítés szempontjából is. A településen jelenleg kiépített
kamerarendszert, tudomásom szerint tovább fogják fejleszteni a kö zel -
jövőben és minden kiemeltnek számító településrész lefedésre kerül. 

S.T: A térfigyelőknél vitatott, hogy ki nézheti…
G.F.: Most már nem csak rendőr végezheti az ellenőrzést hanem

önkormányzati alkalmazott is Az lenne a legfontosabb, hogy ne csak
utólag ellenőrizzük le a felvételeket, hanem aktív folyamatos figyelés
legyen  egy azonnal reagáló küldő szolgálattal. Ennek anyagi vonzatát az
önkormányzatnak kell finanszírozni saját erőből, vagy pályázat útján.. 

S.T.: Tura körzeti megbízottjához fordulok, tudakolva, hogy egy
hét időtartamot tekintve mennyit tartózkodik Turán?

Cs.K.: Alapvetően Turán látok el szolgálatot, de szolgálati érdek-
ből előfordul hogy  Aszódon kell dolgoznom. Amennyiben úgy alakul
a vezénylés akkor viszont Aszódról illetve a kapitányságról kapunk
megerősítést. Az elmúlt időszakban a Készenléti Rendőrség egy – egy
bevetési egysége minden nap Turán teljesített szolgálatot. 

S.T.: A lapunkkal való beszélgetésekben mindig felmerül: Mikor
lesz Turán rendőrőrs?

G.F.: Minden rendőri vezető egyetért abban, hogy Turán indokolt
lenne rendőrőrs kialakítása, de ebben nem a helyi rendőrkapitányság
illetékes, annyit tehetünk, hogy megerősített szolgálattal biztosítjuk a
térség közrendjét. 

S.T.: A térfigyelő kamerákon túl az emberi erőforrással, azaz a
helyi polgárőrséggel milyen a kapcsolat?

G.F.: Jó az együttműködés. A turai polgárőrök hatékonyak és se -
gí tőkészek. Igény esetén szinte percek alatt akár öt fővel is segítik
munkánkat. Rendszeresen közösen látjuk el a szolgálatot. 

S.T.: A turai polgárőr létszám növelésére van egy elképzelése Tura
Vá ros Cigány Kisebbségi Önkormányzatának. De ezzel kapcsolatban  gon -
dolom az illetékesek majd keresik Önöket. Addig is további eredményes
fel  derítést és sikeres együttműködést kívánok Turával! Seres Tünde

ckö hírek

Tura Város Cigány Kisebbségi Önkor-
mányzata 2010. november 21-én bűnmeg -
előzéssel kapcsolatos konferenciát tartott
Turán, a Baranyi és Fiai vendéglátóegység-
ben a helyben gyakorinak számító bűncse-
lekmények visszaszorítása érdekében. A
meghívottak közül a tanácskozáson jelen
volt Tura Város Önkormányzatának Kép vi -
se lő-testülete nevében Korsós Attila tanács -
nok, Baranyi Miklós képviselő, a polgár őr -
ség részéről Lukács István egyesületi elnök,
Kö kény Kálmán országos bűnmegelőzési
főelőadó, a Lungo Drom képviseletében Dr.

Pálfi György kisebbségi szakértő. A nyil-
vános összejövetelt nagy érdeklődés övezte,
hi szen a közüzemi szolgáltatókat érintő lo -
pásokon túl, gyakoriak a magánszemélyek,
családok, háztartások sérelmére elkövetett
kisebb-nagyobb lopások, betörések, s a drog
folyamatos terjedése – kiemelten a fiatalok
kö rében. Az eseményen döntés született ar -
ról, hogy a Farkas Zsolt vezetésben mű ködő
Aszód-Tura Kisebbségi Roma Érdekvédelmi
és Kulturális Közhasznú Egyesület keretében
felállítanak egy roma polgárőrséget. E célki -
tű zésről, s a megalakítás okairól levelet kí -

ván  nak írni az ORFK-nak, mellékelve a
ben ne részt venni szándékozók aláírásait.
Je len leg már 30 főnyi a jelentkezők száma,
s de cem ber folyamán már szeretnék meg -
kezdeni a járőrözést  a megkülönböztető,
egyedi felirattal ellátott mellényekben –
mondta el la punk nak Farkas Zsolt CKÖ
elnök. Számí ta nak a városi polgárőrséggel
való együtt mű ködésre, amellyel telefonos
összeköttetésben kívánnak lenni. Mű kö dé -
sük höz az önerőn felül pályázati nye re -
mé nyekből és Tura Vá ros Önkormányza-
tától remélnek támogatást.                    St.

Tura és a rendőrség együttműködése
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Fáradtságom adom az esti árnynak,
Színeimet vissza a szivárványnak.
Megnyugvásom a tiszta, csöndes égnek,
Mosolygásom az őszi verőfénynek.
A holtom után ne keressetek!
Leszek sehol – és mindenütt leszek.
(Reményik Sándor)

Olyan természetességgel mondjuk ki manapság, hogy Hevesy
György Általános Iskola. De azoknak, akik valamilyen módon
részesei, élő tanúi voltunk a névváltozásnak, nemcsak a híres
Nobel-díjas fiziko-kémikus, hanem Seszták Sándor, akkori isko-
laigazgató, a kezdeményező is eszébe jut. S hogy még mi min-
den fért bele e néhány évtizednyi életbe, arra ravatalánál az
egykori kolléga, Erdélyi Ágnes emlékezett vissza. Gondolataiból
részleteket közölve idézzük fel Igazgató úr alakját.

Sok ideje annak, hogy szembejött az utcán, intett az autó -
ból, becsukta maga mögött az informatika terem ajtaját, gye -
rekek gyűrűjében állt, tantestületi értekezletet tartott – az utol-
só évben fokozatosan halkuló hanggal –, hogy szélesre tárta
az igazgatói iroda ajtaját, ahová az iskola minden tanulója és
min den dolgozója bevihette gondját, mert együtt érző segítség -
re talált. régen láttuk gondterhelt, tépelődő vonásait is, amint
épp az iskola életét előre vivő lehetőségeken, terveken, pá lyá -
za tokon dolgozott. Ki ne emlékezne elismeréssel a Phare-pá -
lyá zatra, a gödöllői Promit-ra…

2001 táján kezdett betegeskedni. Jöttek még hosszan
tartó gyógyult időszakok, majd több súlyos kór, és közte rö vi -
debb erőben töltött idő, majd nehéz mozgás, helyhez kö tött -
ség. Mindvégig szellemi épség.

2010. november 25-e volt életének utolsó napja. Késő dél -
után következett be a pillanat, amikor a remény elveszett. Érez -
hette, hogy közeleg az óra, mert magához hívatta felnőtt fiát és
az ő gondjaira bízta a családot. Már alig érthető szavakkal azt
mondta: Vigyázz rájuk…

Seszták Sándor 1957-ben született Pécsett: 8 fiútestvér
között másodikként. Érettségi után katonai pályára jelent -
kezett; 1976 és 80 között Varsóban, a Haditechnikai Aka dé -
mia Kibernetikai Karán tanult. Hivatásos tiszt lett: re pü lés irá -
nyító, majd a légierők parancsnokságának számítógépközpont -

jában műszakvezető volt. Elöljárói elismerték munkáját, ő
mégis úgy érezte, nincs a helyén. Nem ez a hivatása.

1984-ben jelentkezett a Pécsi Janus Pannonius Tudo -
mány egyetemre, ahol 1988-ban matematika-fizika szakos ta -
ná ri diplomát szerzett. 1985-ben került a turai iskolához. Sze -
re tett tanítani. Jól ismerte, és tanítványaihoz is közel hozta ap -
ró lékos magyarázataival szaktárgyait. Ebben az időben is ko -
lánk híres volt arról – Kardoss Imre igazgató úrnak köszön-
hetően –, hogy elsőként vezette be az informatika oktatást a
kör nyéken. Seszták Sándor töretlenül vitte tovább a folyama-
tot, nem állt meg a fejlődésben és a fejlesztésben sem. Sok,
ma országosan elismert szakember került ki a keze alól.

1985-ben házasságot kötött. Feleségével, Gólya Erikával
és két gyermekükkel: Sándorral és Alexandrával szolgálati
lakás ban éltek. Ezalatt megszületett a saját otthon terve, ami
megépült, sőt meg is szépült.

1994-ben sikerrel nyújtotta be pályázatát a meghirdetett
igazgatói állásra. Dolgozatának – melyben többek között a 9.
és 10. osztály létrehozásáról álmodott – minden fejezete a
gyermekek iránti elkötelezettségéről szól. A család és iskola
mellett folyamatosan képezte magát. 1997-ben a szombathe-
lyi berzsenyi Dániel Tanárképző Főiskolán számítástechnika
szakos tanárrá nyilvánították. Ez lett a harmadik szakja. Még
ebben az évben két tanfolyamot is elvégezett: internet oktatói
ill. rendszergazda képesítést szerzett. Hálával emlékeznek
tanításaira olyan felnőttek is, akik az ő tanfolyamain sajátítot-
ták el a ma már szinte nélkülözhetetlen számítógép-használa-
tot. 2002-ben újabb szakirányú szakképzettséget szerzett a
budapesti Műszaki Egyetemen: közoktatási vezető lett. 2004.
január 1-jétől az Oktatási Minisztérium állományába került.

Maradéktalanul elvégezte köztisztviselői feladatait, élete
mégsem volt teljes. Hiányzott a tanítás Szeretett tanítani, de ez
már nem adatott meg neki soha többé.

Meg kellett tanulnia elviselni az újra és újra támadó
betegséget, fájdalmas vizsgálatokat, gyógyszereket, gyógymó-
dokat. Tudnia kellett tűrni, bírni. Kapunk erőt, amikor szük-
ségünk van rá. Példa lehet mindnyájunknak, ahogy a Seszták
család gondozta betegét. Ők már tudják, hogy a család jelenti
a menedéket, a szeretet, ami számít. A kezek érintése fontos
volt nekik. Erőt adott, némán üzent.

53 évet élt. Valami véget ért. Valami fáj. Vigaszunk lehet,
hogy amit tett, gondolt, létrehozott, annak mi is része lettünk:
bennünk él tovább. békességben nyugodjon.

Erdélyi Ágnes

seszták sándor 
1957-2010

A száz éves Vaskó Gábort köszöntötték
Ezzel a címmel olvasható egy rövid hír a Gödöllői
Szolgálat 2010. november 24-i számában „it” tollából.
Megtud hatjuk belőle, hogy 100. születésnapja alkalmá -
ból dr. Gémesi György polgármester és dr. Tamás Már -
ta, a polgármesteri hivatal népjóléti irodavezetője kö -
szöntötte Vaskó Gábort, aki családja körében éli nap-
jait. Vaskó úr Turán született, kezdetben kerék páros
szállítóként dolgozott (s mint elmesélte, a kerékpározás
a hobbija is maradt), majd kitanulta a cipészmester-
séget. Mivel az ülőmunka miatt hátfájós lett, villanysze -
relőnek képezte át magát. A II. világháború poklát a
keleti hadszíntéren élte át katonaként. Jelenleg a lánya,
veje és három unokája alkotta család gondoskodó sze -
retetében él. Ha csak teheti, a friss levegőn tartózkodik.
Az elmúlt napokat elszámítva, az utóbbi húsz évben
nem látott kórházat.

„Kit őriz a szívünk,
Nem hal meg soha,
Kit lelkünkkel látunk,
Sosem megy el .”

Szeretnénk megköszönni minden kedves családtagnak, 
is me rősnek, barátnak, akik részvétüket nyilvánították,
részt vet tek király józsef (jobi) búcsúsztatásán,
osztoztak fájdalmunkban. 

Felesége és családja

Köszönetünket fejezzük ki a rokonoknak, barátoknak, 
szomszédoknak, ismerősöknek, 

akik gólya józsefné, született lukács ágnes 

temetési szertartásán részt vettek, sírjára koszorút,
virágot hoztak, és fájdalmunkban osztoztak.

Szerető családja
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„Mai rendezvényünk nem csupán a mi ünnepünk. Ünnepe azoknak
az embereknek is, akik Tura kulturális életében részt vettek, akár
kultúraközvetítőként, akár a kultúrát befogadó érdeklődő közön-
ségként. Soha nem volt hiány a Turát szerető, a művelődésért tenni
akaró emberekből. Ahhoz azonban, hogy olyan közösségi élet
alakuljon ki, mint itt az elmúlt hatvan esztendőben, mindenek előtt
szakemberekre is szükség volt.” – hangzott el 2010. november 21-én
Katona Hargita megbízott művelődési ház vezető köszöntőjében az
intézmény 60 éves jubileumi ünnepségén.

z ünnepi program színpadi műsorszámai mellett e sorok írója tar-
tott mozgóképekkel is illusztrált történeti előadást. Krono lo gi ku -

san végi g ha ladva a hat évtizeden, kirajzolódott az az összetartó kapocs,
mely egy máshoz kötötte az egyes korszakok tevékenységeit. A magyar
kul túr történet jeles alakjának, Bartóknak szellemi hagyatéka kötelez
bennünket. A művelődési ház életét tekintve ez nemcsak jelképekben,
az 1906-os turai népdalgyűjtés 50. évfordulójára készült emléktábla
meg koszorúzásában merült ki, hanem megmutatkozott az évtizedek
tartalmi munkájában. Kiteljesedett és rangra emeltetett az a néphagyo -
mányőrző tevékenység, mely – az Ybl tervezte kastély mellett – máig fő
azonosítási pontja, egyfajta védjegye a településnek országszerte. Mű -
velői és méltó követői az előadó- és alkotóművészet területén egyaránt
voltak és vannak. Napjaink jelesei között ott van Bozóné Benke Terka
trukkoló-hímző, Maczkó Mária népdalénekes, ifj. Sára Ferenc néptán-
cos, Unger Balázs cimbalmos és népzene tanár.

Látható, hogy azok az alapok, melyet Kovács László kántor-tanító
– az 1954-ben Kossuth-díjjal kitüntetett későbbi helyi népművelő –
1936-os Turára kerülésétől a Gyöngyösbokréta megalapításával kezdve
létrehozott, biztosította a népművészet turai kincseinek feledhetetlen-
ségét. Gyakorlatilag az ő személye jelentette a népművelési munka
kezdetét Turán, de akkor még intézményi háttér nélkül. Tura az 1940-
es évek végére a népművészeti szakmai érdeklődés centrumává vált.
1953 tavaszán a kultúrotthont a népművészet országos mestereinek

remekei által palóc jellegű berendezéssel ékesítették. Szépségüket ma
már csak a fotók őrzik. A közművelődés másik pillérét az 1920-as évek-
től mozgolódó – javarészt a katolikus egyház köré szerveződött – egye -
sületek, egyletek jelentették, melyek a kötetlen találkozási alkalmak és
a bálok mellett, szívesen rendeztek szüreti felvonulást vagy állítottak
színpadra klasszikus- és népszínműveket. Működésük máig hatóan
megteremtette a komédiázó utánpótlást. 

Az intézményesített kultúra ezekből a gyökerekből táplálkozva
alakult tovább 1950-től. Egy olyan épületet választottak elsőként a
közelgő pártkongresszus, majd a kultúrotthon céljára, mely a falu
frekventált részén elhelyezkedve, kocsma-bálteremként már évek óta
a szórakozást, a találkozási alkalmakat nyújtotta. A VB 1950. decem-
ber 27-i ülésén meghozott határozattal megnyitotta kapuit a kultúrot-
thon. Első kiterjedése egy nagyteremből és a hozzá tartozó lakásból
állt. A lakásrészből irodai és könyvtárszobákat, a fotólabort és a
padlásfeljárót alakították ki. Mai napig egy épülettömbben, de külön
intézményként, külön főbejárattal működik a művelődési ház és a
könyvtár. Jelenlegi területe – a hozzánk tartozó tájház kivételével -
több lépcsős államosítás eredménye. 

Az első igazgató, Tóth József 1952. február 5-i beszámolójában a
mozi mellett 11 szakkör működését említette, mint színjátszó cso-
port, balladakórus, néptánccsoport, népi zenekar, – Sára Sándor
operatőr-filmrendezőt pályáján elindító – fotószakkör, bábcsoport,
gazdasszonykör, természettudományi olvasókör, sportkör, gazdakör,
stb. Ez az évek során tovább gazdagodott a Faluszínház előadásaival
és a települési rádióval. 1960. október 18-án „Tóth József ig. fel -
ajánlja, hogy egy új művelődési otthon létesítéséhez megtakarítások-
ból 5 éven keresztül évi 100 ezer Ft összeggel járul hozzá, és javasol-
ja, hogy 1962-től a községfejlesztési alap is ezen feladat meg-
valósítására legyen felhasználva” A lemondott tiszteletdíjakból
keletkezett jelentős összeget azután mégsem a kitűzött cél meg-
valósítására fordította a településvezetés. Napjainkig újra és újra
napirendre került ez a téma, de nem mozdult semmi.

A MÚLT ÉRTÉKEI, A JÖVŐ LEHE  

A műsor első felében a kultúra ezer arcát mutatta meg kálna tibor, a
kos bizottság elnöke, maczkó mária népdalénekes, a turai ko mé diá -
sok és a Világi női kórus. A 60 év turai kultúrtörténete, felejthetetlen
pillanatai benke istván képkockáin peregtek a népes közönség előtt.

A
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     TŐSÉGEI TURÁN
A 70-es, 80-as években a népművészeti munkát a Kék Szivárvány

Népdalkörön keresztül Sára Ferenc vezette, a színjátszás és az irodalmi
színpad létét pedig Szarvas László tartotta ébren, aki korábban már
könyvtári segítőként bizonyította irodalmi elköteleződését. Míg az
utóbbi 1978-ban megteremtette és lerakta a helyi sajtó alapjait is a
művelődési házban kiadott „Turai Program”-mal, addig az előbbi
1989-ben „Falumúzeum” néven ismertté vált tájházat létesített. De
nem szabad megfeledkezni a kultúrházat hosszabb-rövidebb ideig ve ze -
tő többi szakemberről sem: Csányi István, Ifj. takács Pál, Tóth-S. János,
akik mind-mind valamivel (klasszikus zeneoktatás, ifjúsági klub, stb.)
gazdagították a helyi kínálatot. A 90-es évek végére nem csak a tárgyi
és személyi feltételek hiánya okozott pangást a helyi kulturális életben,
hanem a levegőben lévő változások szelének olyan anyagi természetű
előjelei is, mint a 300 %-kal megemelkedett előadóművészi tiszteletdí-
jak ill. filmkölcsönzési díjak. Az átmeneti időszakban is vol tak, akik vál-
lalták a kultúrház kézbentartását (Gólya József, Kis And rás), nem hagy -
ták megesni azt a szégyent, hogy bezárják. Folyamatos megyei nyomás-
ra végül, 1994-ben szakembert helyeztek az intézmény élére, aki nap-
jainkig vezetőként a ház munkatársa.

Külön kell foglalkoznunk a Könyvtárral, s azon belül Lajtos István
működésével, aki nemcsak a könyvállomány felfejlesztésében jeles ke -
dett, de gyakorlatilag ő szerettette meg az olvasást a turai lakossággal.
Ehhez hozzájárult az is, hogy fiókkönyvtárakat létesített, könyvkiál-
lításokat, ünnepi kirakatokat, író-olvasó találkozókat, szellemi ve tél -
kedőket rendezett, kiépítette a katalógusrendszert A könyvállomány
gyarapodása Lajtos István idején: 1961-ben még 2852 könyv, 1978-ban
már 21.322 könyv. Az ő működésétől kapott külön helyiséget a
könyvtár 1964-ben, a Tejcsarnokból átalakítva. Természetesen a fej lő -
dési folyamat Lajtos István távozása után sem áll meg, de annak alap-
jait mindenképp ő teremtette meg. Őt Tóth Erzsébet, Tóth Zsiga Ist -
vánné, Fónagy Attiláné, Seres Márta követte, majd napjainkban
Szilágyi Anita a vezető, aki új elemként hozta be kínálatukba a gyer-
mek olvasótábort, vagy az újságban megjelenő könyvajánlót.

Milyen találó is volt egykor a „kultúrotthon” elnevezés, hisz rep -
re zentatív körülményeink, megfelelő komfortfokozatunk ugyan nincs
jelenleg, de van valami megfoghatatlan más, amitől „hazajárnak” ide
a művészeti alapiskolás növendékek, népzenészek, néptáncosok, kó -
ris ták, aerobicosok, modern táncosok, nyugdíjasok, hímzők, kéz -
művesek, városunk hírvivő művészei, helyi rockzenészek, civil szer -
vezetek, könyvtári olvasók, újságszerkesztők, múzeumlátogatók, gyer-
mektáborozók, folkkocsma-rajongók… s a beszélgetésre, lélekeme lés -
re, meghallgatásra, forró teára vágyó turaiak sokasága.

Az elmúlt 60 esztendő lenyomatait őrzi gazdag fotó- és videó -
archívumunk, számos televízió- és rádiófelvétel, minősítésekről szóló
oklevél, s az a tekintélyes – könyvekből, hanghordozókból, doku-
mentumfilmekből álló – kiadványtár, melyeket csoportjaink, mun ka -
társaink jegyeznek: Maczkó Mária, Unger Balázs, Cimbaliband, Do -
lányi Anna, Kovács László, Gólya József, Seres Tünde, Turai Ének-
mondók, Zagyva Banda…

Ugyan a prioritást élvező helyi célkitűzések között egyelőre nem
szerepel a közművelődési színtér ezen intézményeinek innovációja, mi
addig is szakmai felkészültségünk, lelkiismeretünk és hivatástudatunk
szerint saját eszközeinkkel segítünk felelni az új kihívásokra: a 8000 fő
alá süllyedt népesség mögött megbúvó elvándorlásra a fiatalok kö ré -
ben, Sára Sándor Turának szánt hagyatékára, a testvértelepülési kap -
csolatok újbóli fellendítésére, a Turai Hírlap közéleti havilap kia -
dására, a művelődési ház udvarán játszóter megvalósítására, a „Falu -
múzeum”-ban potenciálisan rejlő idegenforgalmi kitekintésre, egy
helyi kulturális kínálati elemeket összefoglaló kiadvány elkészítésére,
a településimázs alakítására.

Mert milyen is a kultúra? Ahogy Beney Zsuzsa megfogalmazta:
„Láttuk, mint semmit, a kezünkbe zártan,/ Ameddig újra gömbformára
váltan/ Felcsillant tört-töretlen ragyogása.” Seres Tünde

A program második részé -
ben a legendás cigányban -
dákra, s az utolsó prímásra
emlékeztünk. A róluk ké -
szült fotókiállítást szénási
jó zsef nyitotta meg. mu -
zsikájukat népzenész ta -
nít ványok idézték meg két
élő zenész, kulacs és Vi -
dok közreműködésével.

ez az ünnepi esemény egyúttal pre -
miervetítése volt kovács lászló: to s ko
– Az utolsó turai prímás c. do ku men -
tumfilmnek, melyet kovács gé za, a
Filharmónia igazgatója mu ta  tott be.
ötletgazdája és szponzor szervezője
a gólya-házaspár (lobyék) volt.
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A heVesy györgy ál tA lá nos is ko lA hí rei

„AngelinA álmA” – és A jótékonykodás

Nem áll messze a híres színésznőtől sem az a fajta segítőkészség
és tenni akarás, amely a november utolsó szombatján megren-
dezett Alapítványi bálunkat jellemezte. Ha már Jolie kisasszony
többször is tiszteletét tette nálunk, s ezáltal Tura neve hetekre
bekerült a média világába, miért ne jelenhetett volna meg az ő
szellemisége is egy jótékonysági esten. S valóban ez történt. Még
akkor is, ha „Angelina álma” csak egy fantázianév, mégpedig
annak a finom sütinek a neve, amit a vacsora végén feltálaltak
leleményes konyhásaink. 

No, de kezdjük az elején! Hosszú hetek készülődése, s talán
minden eddiginél szélesebb körű, alapos szervezőmunka előzte meg
a novemberi hónap legnagyobb rendezvényét. Mondhatnánk az
iskola apraja-nagyja kivette a részét az előkészületekből valamilyen
formában. Tanítványaink legszebb rajzaiból készítettek alkalmi kiál-
lítást Kálnáné Ádám Anita és Kálna Tibor tanárok. A szülői mun ka -
kö zösségek és az osztályfőnökök a pártolójegyek és a belé pő jegyek
áru sí tásában vettek részt nagyon aktívan. Külön kö szö ne tet érde -
mel  nek azok a szülők, akik egyénileg is bekapcsolódtak ebbe a mun -
kába, és tevékenységükkel nagyban hozzájárultak az Est sikeréhez. 

A műsorban elsőként Diligensné Takács Judit színjátszói
léptek fel. A „hagyományokhoz híven” – ezúttal is fergeteges si -
kerrel! Az „Ör dög nem alszik” című komédiájukból láthattunk
részleteket. Játszottak, énekeltek, táncoltak – láthatóan mindent

megtettek, hogy jókedvre derítsék a közönséget. Az alaphangula-
tot csak to vább fokozta a remek ünnepi vacsora, mely most is sza-
kácsaink ke zét dicsérte. A vacsorát követően Tóth-Sebes Péter
zenetanár nö vendékei szórakoztatták a vendégeket. Olyan koráb-
bi ta ní t ványai jöttek el, akik hosszú évek kitartó, szívós munkájá-
val „be ér tek” egy-egy produkció előadására és képessé váltak a
közös öröm zenélésre. Változatos, sokszínű repertoárjukban
eljuthattunk a tradicionális és divatos szórakoztató zene világából
a musica le ken és filmzenéken át egészen a komolyzenéig.
Fellépők voltak: Bu zás Zoltán, Kátai Tamás, Szitai Béla (jazz-zon-
gora, szintetizátor); Bajkó Ági és Maldrik Zsolt (duett); Bajkó Ági
(ének); Mal d rik Zsolt (filmzene); Farkas Ákos (ének); Gólya
Ádám (zongora); az énekeseket zongorán kísérte Tóth-Sebes
Péter tanár úr. A prog ram befejezéseként és a báli hangulat
megteremtéseként Raksányi Ildikó tanárnő növendékei léptek a
színre, akik a Podmaniczky Művészeti Iskola továbbképzős tánc-
szakos diákjai, azaz 5-6-7 éve táncolnak már. Az elmúlt évek
során több helyen szerepeltek sike re sen reneszánsz, barokk és
XIX. századi táncokkal. Egy cso dá la tos angol keringőt láthatott a
közönség a következő táncosok elő adá sában: Csányi Petra,
Cseman Márton, Csík Barbara, Csík Fe renc, Gregus Alexandra,
Magyar Zoltán. Az Alapítványi bál hajnalig tartó táncmulatság-
gal, tombolával folytatódott. A sikeres, remek hangulatú ren-
dezvényért köszönet illeti valamennyi szervezőjét, támogatóját,
köztük az Est há zi gaz dáját: Benke Sándorné igazgatóhelyettest.

Tombola-felajánlások 2010: Zséli Erzsébet (Lakástextil), Sára Péter (Agrodiszkont), Lian Fa Kft. (Kínai bolt), M&M Autocompany (Maldrik János), TIM
Sport (Tóth M. Imre), Krisztina Ajándék- és Lakásfelszerelés, Póló Divatház, Hantai József, Sarok bútorház (Tura), bútorstúdió (Gal ga hévíz), Kiss Szilvia 6. c
osztályos tanuló szülei, Horváth Vilma, Marianna Angolruha Turkáló, Pusztai István (100 Ft-os bolt), Gerhátné Kánai Ágnes (Kedvencek boltja), Nyikos
Andrásné (Papírbolt), Molnár Móni ka, Harmónia bútorbolt, NINA ZONE Kft., LUXI Világítástechnika, Újvári Ádám Virágstúdió, csilla Fotó, cbA Palócz Nagyker.
Kft., Kastélybolt (Kó kai László), Nagy Erika fodrász, 4.b osztályos tanulók szülei, 4.d osztályos tanulók szülei, Szilágyi Jó zsef né, GrAFIT Papírbolt (Diós István),
Tinta Kiadó, Molnár Sándor és fe le sége, bolbásné csányi Anna (Virágbolt), Gyöngyösi Sárkányrepülő Klub, Sa no ma Kiadó Zrt., Kastély Üzletház Kft., Köles
Istvánné (Trincsi Totózó), Juhász Zsuzsanna (Zöldség-gyümölcs), Darnyik Árpád, ramszesz Piz zéria, Tóthné csörgi Mária (Kékpáfrány Virágbolt), Pászti
Vilmosné (Pirotechnikai termékek boltja), Demény Zöldségbolt, Szelektív Kft., Dolányi Judit (óvónő), Galga coop Zrt.

támogatóink: Magyar László, ELMOTEcH, SPED-PAcK Kft., GEOVITEK KFT., Turai Takarékszövetkezet, MArOS ÉP-KEr, bertók béla, Tóth M. Imre, SÖPY
SÜTI Kft., Domoszlai Pékség, bArANYI és FIAI Kft., Vidák László, UNI-VILL 2001 bt., Szénási János, Pecze Péter, Hóka Tamás, HENKO-GOLD, GYÖNGY
ÜZLETHÁZ, calypso Zenekar, GALGA PArK KFT., dr. Dobos László, bOGÁr 2001 bt., Virgancz Lászlóné, Király Gyöngyi, Horák Mária, 2 Ezermester barkács,
Gézengúz bababolt, Szelektív Kft. Hálás köszönetünket fejezzük ki az Alapítványi bál valamennyi támogatójának és tombola-felajánlójának!

nyertünk A „bogárszemmel 3d”    
PályázAton 

Az IMAX, a Fővárosi Állat- és Növénykert és a Magyar Ter mé -
szet  tudományi Múzeum közös pályázatot hirdetett iskolás gye re -
kek részére, amelyben egy illusztrált ismertetőt kellett készíteni
többek között  a Papilio Memnon lepkéről. Az egész osztály és
öt szülő is részt vett a nagy munkában, amelynek eredménye lett
a 2. helyezés a beküldött 60 pályamű közül. November 20-án lá -
to gattunk el a Természettudományi Múzeum Hatlábúak Biro dal -
ma c. ki állítására, ill. a Cinema City Arénába, a „Bogárszemmel”
c. IMAX 3D film egyik előadására. Népes csapat kísért bennün-
ket: egész családok, test vé rek, barátok, így összesen 49-en töltöt-
tük együtt a nagyon kellemesen sikerült napot. Igazán szép él -
mény volt ez mindannyiunk számára.

Szilágyiné Szente Valéria 
4.d osztályfőnöke
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könyVtárunk – új köntösben

Iskolánk könyvtára az idei tanévkezdésre megszépülve várta a
diákokat. Nyertes pályázatok, a Turai Tanulókért Kiemelkedően
Közhasznú Alapítvány és az iskola segítségével nyáron kezdődött
meg a felújítás. Az Alapítvány révén nyújtottuk be pályázatunkat
az ESZA Társadalmi Szolgáltató Nonprofit Kft-hez és nyertünk!
Ebből valósult meg a festés, lettek új függönyök, friss, vidám kár-
pitot kaptak a székek, és vásárolhattunk egy új tanulói számítógé-
pasztalt. Az IPR programmal nyert támogatásból vettünk könyv -
tári polcokat. A műpadló cseréje halaszthatatlan volt, ugyanakkor
a tízezer kötetes könyvtár kiürítése hatalmas munka, nem ismétel-
hető meg minden évben, így most volt adott a lehetőség új PVC
lerakására. A függönyök anyagául különleges szövetet választot-
tunk. Eddig ugyanis problémát jelentett a projektor használata az
elektronikus tananyagok és a filmes órák esetén. Most már be
tudunk sötétíteni, mindenki jól látja a vásznat. Régi polcaink
csupán ajtó nélküli szekrények voltak, nem feleltek meg az előírá-
soknak. Az új bútorok azonban lehetővé teszik, hogy minden kö -
tet oda kerüljön, ahová való. Pályázatunk címe: „Otthon a könyv -
tárban!” – valóra vált! Azonban nem csekély munka áll e mögött.
A könyvek ki- és bepakolásán túl, a szekrények tetőtérre cipe lé sé -
től a takarításig sok ember tett azért, hogy a könyvtár meg szé -
püljön. A gyerekek jól érzik magukat a felújított környezetben és

szívesen töltik itt a szabadidejüket – valóban otthon vannak benne.
Külön köszönet illeti Tóth A. Ist vánnét, aki segített a pályázat
meg nyerésében és a felújítás gör dülékennyé tételében; Pázmándi
Zoltánnét, az iskola sok ol da lú könyvelőjét, aki a függönyök var-
rását társadalmi munkában vállalta; továbbá az iskola karban-
tartóit, elsősorban Szilágyi Tibort és mindenki mást, aki munkájá-
val hozzájárult az iskolai könyvtár felújításához! 

Bauer Nóra - könyvtáros

turáé A FocikuPA! 
Iskolánk 1-2. évfolyamának focistái megnyerték a kistérségi
iskolai labdarúgó tornát! Az őszi fordulókon az 1-2. osztályos
U9-es csa pat az MLSZ, a PMLSZ torna után, ismét diadalmas -
ko dott – ezúttal Kartalon. A 2010. november 15-én rendezett
versenyen, kapott gól nélkül, ismét a legjobbnak bizonyultak. A
második éve ren dü let lenül folyó építő munka meghozta gyü -
mölcsét. Gra tu lá lunk a szép sikerhez! 

Csapattagok: Abért Már  ton, Dolányi Csaba, Gó lya Ádám, Gólya
Balázs, Lukács Adrián, Oszoli Dominik, Sallai Gergely, Szabó
Nor bert, Tóth M. Tamás, Varjú Balázs, edző: Tóth M. Imre

Rovatszerkesztő: Gólya Gáborné 
sajtóreferens

ecsettel és tollAl 
A nagyapával történt beszélgetésem alkalmával szereztem
tu domást arról, hogy egyik kisunokája már nagyon sok
képet rajzolt és festett, sőt meséket is ír. Hamarosan meglá-
togattam a családot, ahol megismerkedhettem iskolánk 4.
osztályos tanulójával, Maczó Laurával és alkotásaival.
Belépve a lakásba azonnal észrevehető a festőállvány, és
Laura akkor is éppen egyik rajzalkotásán dolgozott. A
szobában a család várt és az asztal tele volt korábbi mű vek -
kel, elismerő emléklapokkal.

– Legutóbb hol szerepeltek munkáid és milyen
minősítést sikerült szerezned?

– Ezt az emléklapot nyolc kiállító közül kaptam meg,
képeim ugyanis szerepelnek azon a kiállításon, amelyet a
jászfényszarui ta nyán található Cibakháza Közösségi Házban ren-
dezett meg Bolbás P. Zsuzsanna festőművész.

– Hogyan ismerkedtél meg a művésznővel?
– Mintegy fél éve járok az árpádföldi festőművész foglalkozásaira,

bár én már 3-4 éve próbálkozom festéssel és rajzolással.
– Beszélgettem a napokban osztályfőnököddel, Tóth Ján os nével,

aki elmondta, hogy nagyon elégedett tanulmányi munkáddal és
viselkedéseddel. Tőle tudtam meg, hogy ügyesen szerepeltél dráma-
játékokon is.

– Igen, nagyon szeretem ezeket a foglalkozásokat, de
kedvenc tantárgyam a matematika, a rajz és az ének is. Az
el múlt tanév végén dicsérő oklevelet kaptam a tanító
nénitől.

– Szeretném megkérdezni Laura édesanyját is, hogy
hogyan sikerül a kislány rajzeszközeit, alapanyagait
folyamatosan be szer ezni. Ugyanis tudom, hogy a család
nagyon kis jövedelem birtokosa.

– Mindent megteszünk azért, hogy kislányom ki tudja
bontakoztatni tehetségét és minél több alkotása szülessen.
Sajnos sokszor le kell állni a beszerzésekről és legutóbb
például csak úgy tudott részt venni Laura a helyi
képzőművészek táborában, hogy egy nagyon kedves
ismerősünktől kapta meg a részvételi költséget.

– Azt is hallottam, hogy Laura mesék írásával is
foglalkozik. Hallhatnánk erről is valamit?

– Az első mesém címe: A szegénylegény és az emberevő med ve,
népmeseszerű. De már a második mesémen dolgozom, ha ma rosan
kész lesz az is. 

(Ha helyhiány miatt most nem is oszthatjuk meg olvasóinkkal a Pali
bácsi által meghallgatott mesét, de reméljük, az alkotó termé keny lesz,
s egyszer lehetőségünk nyílik azokból közölni. Szerk.megj.)

Takács Pál
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egyházi élet

ózes parancsa volt ez a zsidó néphez akkor, amikor a nagyobb
ünnepeken megjelentek az Úr előtt. Ilyenkor áldozatot kel-

lett bemutatniuk: termésük legjavát kellet az Istennek adni úgy,
hogy elégették, megsemmisítették azt, jelezve, hogy végleg le mond -
tak róla. A Bibliában több mint kétezerszer fordul elő ez a két szó:
pénz és adakozás. Íme kettő közülük: 

a) „Mindenki vigyen, amit adni tud aszerint, ahogyan az Úr, a
te Istened megáld.” (Mtörv 16,17). 

b) „Mindenki elhatározásának megfelelően adjon, ne kel-
letlenül vagy kényszerűségből, mert Isten a jókedvű adakozót
szereti.” (2Kor 9,7)

a szeretet mindig az adakozás nyelvén szól. Vagyis: ha sze re -
tek valakit, akkor annak adni is szeretnék. Minél jobban szeretem,
annál többet. Isten annyira szerette az embert, hogy képes volt
mindent odaadni, még az életét is! Képes volt meghalni értünk.
Sőt! Jézus Krisztus elmegy odáig, hogy szeretetének legnagyobb
jelét hagyja ránk az Oltáriszentségben: megehetem Istent, eggyé
akar válni velem! (Úgy szeretlek, majd megeszlek – szoktuk mon-
dani. Isten nem csak mondja, meg is teszi!) 

Gondolkodjunk együtt, és megértjük a „Tedd ezt, és élni
fogsz!” titkát. Minden ember a testvérem, tehát szeretnem kell,
ezért, ha rászorul, akkor segítek rajta: adok neki az időmből, a
pén zemből, a fölöslegemből, vagy
éppen abból, amiből nekem is éppen
csak annyi van, ami elég. Adok azért,
mert hiszem, hogy amilyen mér ték -
kel én mérek, olyannal mérnek majd
ne kem is. Maga Jé zus nem győz ben-
nünket fi gyel mez tet ni: „Ne aggódja-
tok életetek miatt, hogy mit esztek,
vagy mit isztok…” (Mt 6,25). Más -
hol: Adjatok, és akkor ti is kaptok. Jó,
tö mött, megrázott és túlcsorduló
mértékkel mérnek öle tek be. Mert
amilyen mértékkel ti mér tek, olyan-
nal mérnek majd néktek is.”(Lk 6,38) 

De valljuk meg őszintén: mi, akik
a TV előtt szerezzük be napi informá-
cióinkat, és rádiót hallgatva, újságot
olvasva rendezzük be életünket és
megélhetésünket, félünk bízni e jézusi
szavakban! Nem akarjuk elhinni en -
nek a mondatnak az igazát. Túlsá go -
san e világhoz, a kézzel fogható dolgok -
hoz kötődünk. Ez a jézusi ígéret meg

olyan bizonytalan! Bár azt is tanította: „Ahol a kincsed, ott a szíved.”
– mégis miért adnánk fel össze okoskodott megélhetésünk egy részét,
amikor minden pillanatban elveszíthetjük mindenünket. Kell hát a
tartalék, mert ki tudja, mit hoz a holnap!? Zsu go ri vá válhat az ember,
ha kuporgat, és lelkileg összetörik, ha összekuporgatott kis vagyon -
kájával valami történik. „Ahol a kincsed, ott a szíved.” – Ha az
Istennél, akkor szívesen adok és segítek a rászo rulókon, mert pél-
daképem Jézus, aki mindenét ideadta nekem. Ha a világban, akkor
kuporgatok, és elveszíthetek mindent, mert ez a világ mulandó. 

Igaz, hitvallásunkban így mondjuk: „feltámadt a halálból”, és
ezzel megvalljuk, hogy most is él, most is szeret, és most is gon-
doskodik rólunk, de melyikünk veszi ezt komolyan? Ám, ha egyszer
komolyan fogjuk venni, akkor szívesen, szeretettel és buzgón
adakozunk, mert elhisszük, hogy Isten a jókedvű adakozót szereti.
És ha jókedvvel adok, akkor Isten százszorosan visszafizeti.

Karácsony közeledtével egy másik emberi gesztusról is
szeretnék elmélkedni: az ajándékozásról. 

Karácsonykor szeretünk ajándékot adni, de talán még jobban
kapni. Gyermekek és felnőttek egyaránt izgalommal várják az
ajándékozás pillanatát. A legtöbb esetben az ajándékok valóban
örömet okoznak, de az is előfordul, hogy valaki nem örül, mert
mást kapott, mint amit szeretett volna. Az ajándékunk akkor

igazán értékes, ha mellette időt, tü -
rel met, megértést, gondosko dást,
egy szóval: szeretetet is ajándé ko -
zunk. Éppen ez az, amit mi is kapni
sze retnénk. Mert mit ér bármilyen
drága ajándék, ha nem szeretetből
fa kad? Mit ér a szépen becsomagolt
ajándék, ha csupán megszokásból
adja valaki?

Ka rácsonykor Istentől is sze re t -
nénk ajándékot kapni. Minden más-
nál értékesebb ajándékot. Elve he tet -
len ajándékot. Igazi örömet okozó
aján dékot. Igazi szeretetből adott
ajándékot. isten ajándéka előttünk
fek szik a betlehemi jászolban, a szal -
mán, mert Isten ajándéka a Gyer -
mek: Jézus krisztus. Ez a Jézus sze -
ret  ne találkozni velünk Kará csony -
kor. Ebből a találkozásból fog a mi
igazi örömünk megszületni. Legyünk
hát ott, ahol az Úr találkozni sze ret -
ne velünk. Nélküle nincs Karácsony!

„Mindenki vigyen, amit adni tud…”

cserkészAVAtás: „A cserkész híven teljesíti kötelességeit, melyekkel Istennek, hazájának és embertársainak tartozik!” – így hangzott a részlet a X.
cserkésztörvényből az első turai fogadalomtételkor 1993-ban, s így 2010.  október 22-én az esti szentmise keretében, ahol 8 fő új cserkész tett fogadal-
mat: Kerti Virág, Kovács Gergő, Kókai bence, Kómár Péter, Nemes Adrienn, Scheigl Márk, Szabó Gábor, Szabó Mercédesz. A fogadalmat kivevő
cserkésztiszt Dr. beer Miklós váci megyéspüspök volt, aki maga is szintén cserkésztiszt. Az újabb avatással már 49 főt számlál a turai csapat.
máriA-lány beöltöztetés: December 12-én a diákmise keretében 2 új kislányt öltöztetünk be a turai Mária-lányok ruhájába. Ígéretet tesznek, és
kérik Szűz Máriát, égi pártfogójukat, segítse őket abban, hogy ígéretükhöz hűségesek maradjanak.
ünnePeink:

Pásztorjáték: December 24-én du. 5 órakor a templomban, amelyre minden gyermeket és szülőt is szeretettel várunk. 
karácsonyi hangverseny: December 24-én 23.30-tól a turai Magyarok Nagyasszonya templomi kórus Tóth Péter László kántor-karnagy 
vezényletével hangversenyt ad az éjféli ünnepi szentmise előtt.
szentmisék: December 25-én és 26-án, Karácsony napjain reggel 7-kor és délelőtt 10.30-kor
December 31-én, Szilveszteri hálaadásunk este 6 órakor kezdődik. Éjjel 23.30-tól szentségimádással búcsúztatjuk az óévet, és köszöntjük az újat.
Január 1-én, Újévkor délelőtt 1030-kor és este 6 órakor 

kaRÁCSONYi ÁlDÁS

Amikor a Betlehemben megszületett 
Gyermekre emlékszel, hajolj meg a tulajdon

szívedben élő Gyermek előtt, 
és kövesd álmaid Csillagának fényét, 

és tudd, hogy Isten veled van, bárhová mész is.
Hagyd, hogy az istállóban megszületett 

Remény megmutassa neked, hogy az Úr egy
kisgyermek által is képes megváltani a világot.

Karácsony szelleme egész évben 
melengesse lelkedet! Béke és kegyelem 

kísérjen utadon az Atya, a Fiú és 
a Szentlélek Isten nevében. 

Ámen
Palya János plébános

M
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„Amikor szeptemberben belelapoztam a 9. osztályos középiskolai ének-
zene tan könyvbe, nagyon büszke voltam arra, hogy turai vagyok, ugyanis
Macz kó Mária szerepelt benne egy teljes oldalon. Ott Nagy Gáspár költő
szavait idézték az énekesnőről: „A torok kalickájából kiröpül a fényes
csoda, madárként cikkanó énekével.” „Ahol énekel, életre kel az 1000 éves
múltunk, erősödik hitvallásunk, szeretetünk és összetartásunk.” – írja róla
a tankönyv szerzője. Olvashatunk néhány sort Tura népzenekutatóiról, a
Galga menti népdalok stílusáról, s végül a Szánkón viszik a menyasszony
ágyát kezdetű népdal lejegyzése található. Rögtön eszembe jutott, hogy a
Napraforgó Fotókör – melynek én is tagja vagyok – őriz néhány fotót a
művésznőről. Ezek közül is kuriózumnak számít az a gyereklagzi, ahol öröm -
anyaként szerepelt a menyasszony jobbján.”

akács Pál hozta el szerkesztőségi ülésünkre Csányi Petra fenti rövid kis
írását, mely arra késztetett, hogy megismerjük Maczkó Mária énjének azt

a részét, mely a tanítás, a továbbadás fontossága mellett kötelezte el magát.
Ezt példázzák az évekkel ezelőtt megjelentetett hanghordozók, a Szabó
András előadóművésszel rögzített rendhagyó magyar irodalom és ének órák,
valamint a Turai Énekmondókkal készített lemezek a Kárpát-medencei ma-
gyarság népzenéjéből és turai hagyományanyagokból szerkesztve.

Tevékenységét a sajtó ill. a magyar kultúra ápolását és a határon túli
magyarsággal való kapcsolattartást zászlajára tűző szervezetek is számon
tartják. Ezen ügyek iránti elköteleződése több ízben világossá vált, így
választhatták a dr. Gémesi György által alapított Nemezeti Együvé Tartozás
Alapítvány egyik kurátorává, olyan nevek mellett, mint Mádl Dalma, Jókai
Anna, Kósa Ferenc, Czigány György.  Emellett a népművész szakma is fi -
gye lemmel kíséri őt, s előjegyzési naptárába nemcsak a fellépések, hanem a
tanítások időpontjai is egyre sűrűsödnek. 

„Amióta énekelek azóta tanítok is. Szeretem megosztani az örömömet
másokkal, mert az öröm akkor kezdődik, amikor abbahagyom saját bol dog -
sá gom keresését, hogy megkíséreljek másokat boldoggá tenni. A népművészet
addig él, amíg éltetik. Én ezért élek. Nyelvünk, zenénk, kultúránk csodás vi -
lágának megismertetését és megszerettetését már az óvodában kell kezdeni a
szebbnél szebb gyermekjátékokkal, mondókákkal, versekkel, mesékkel, mint
ahogy Kodály Zoltán tökéletesen felismerte és módszerében alkalmazta..

Király Katalin tanárral még Egerben a Gajdos zenekar énekeseként
találkoztam először. Boldog voltam, amikor arról beszélt, hogy az ének-zene
tankönyvben szeretné a tanulók elé tárni munkásságomat, egyéniségemet. A
Turai Énekmondókkal gyönyörű tíz évet töltöttem. Ezen idő alatt számtalan
sikeres fellépés és televíziós szereplés emlékével gazdagodtak és elértek min-
dent, a szakma is csodálatos díjakkal halmozta el őket.”– emlékezett vissza
Mária, majd így folytatta. „Nagy László írja: „Oda menjünk, ahol kellünk,
ahol nekünk öröm lennünk”. Nagy örömömre szolgál, hogy jelenleg a
Zeneakadémián taníthatok. Az országban kibontakozó új népzenei mozgalom
sok ezer híve előtt a Galga mente népzenéje végre méltó helyre került. Sok
nagyon tehetséges, érzékeny lelkű fiatal első
kézből tőlem hallhatja népdalörökségünket.”

Mária a Zeneakadémia Népi ének tanszék
I-II. évfolyamán tart Galga menti kurzusokat, s
ettől az évtől tanítványa az egykori Ének-
mondós, Köles Éva is. A tanszékvezető az a
Vak  ler Anna, aki Cseh Tamással és Péterdi
Péterrel közösen szerkesztette az Ün ne peink –
da lok, népszokások, népénekek c. cd-t, mely re
a Turai Énekmondók is fel éne kel tek egy egy-
házi népének összeállítást. Maczkó Má ria
nem rég a növendékeivel Hévíz-györ kön járt az
asszonykórus egyik próbáján, hisz az adatköz -
lőnek is minősít hető alapító ta gokkal is bíró,
több mint 40 éves együttes kép viseli a legauten -
tikusabb formában a Gal ga mente népdalait.
Az MTA Zenetudományi In tézet Haydn-ter-
mében december 20-án 18 óra kor lesz a hall-
gatók vizsgakoncertje, majd január 12-én 12
órakor a Zeneakadémián (Bp., Köztelek u. 8.)
minden tanítványa egy-egy fél órában be -
mutatkozik „Az én Galga mentém” címmel.

A Hagyományok Háza Népművészeti
Mód szertani Műhelyének akkreditált képzése
a magyar népdal stílusos énekléséhez szüksé -
ges ismeretek, ill. jártasságok megalapozását,
megszilárdítását; továbbá a résztvevők módszer -
tani felkészítését tűzte ki célul. A tanároknak
szervezett képzés egyik előadója szintén
Maczkó Mária volt. A Debreceni Nyári Egye -
tem művészeti igazgatója, Dr. Duffek Mi hály,
a Debreceni Egyetem Zeneművészeti Karának
dékánja, s egyúttal Fekete Lászlóné Baba néni
veje is meghívta már Máriát a nyári egyetem
egyik kurzusára, ahol kínai, thaiföldi, indonéz
és olasz nemzetiségű, felsőoktatásban tanuló
hallgatóknak tanított egyházi népé ne keket.
Nemrég a Katolikus Pedagógiai Szer vezési és
Tovább-képzési Intézetben tartott előadást
„Szak ralitás a kisgyermek életében a népzenén
ke resztül” címmel 170 óvónőnek, akik az or -
szág minden részéről érkeztek. Nemcsak a kö -
zös éneklés során megtapasztalt lelkesedés,
hanem a kérdőíves elégedettségmérés is azt
iga zolta vissza, hogy igény van a hi teles, tiszta
forrásból meríthető énektanításra. 

A többszörösen arany és kiváló minősítésekkel elismert és Turáért
Emlékéremmel is kitüntetett Turai Énekmondók, ha jelenleg nem is folytat
aktív működést, létezése mégis kitörölhetetlen, hisz hangzóanyagaival
nyomot hagyott a népzenei irodalomban és a helytörténetben, s mércévé
vált a szakma számára is. Az egykori tagok közül ma már többen maguk is
csoportot vezetnek. Köles Éva, Gregori Éva, Szita Eszter, Gyenes Orsolya
munkásságában, sikereiben van egy cseppnyi az egykori tanítójukból is.
Örömmel tölt el sokunkat, hogy a közelmúlt rendezvényein (idősek
otthona táblaavatóján, Kastélykerti Óvi tornaszoba avatóján, művelődési
ház 60 éves jubileumán) több ízben hallhattuk Turán Máriát. Örömünk
azonban még teljesebbé válhatna, ha újra énekmondók koszorúja övezné,
hisz a népdalos utánpótlás létének-nemlétének kérdése felelősséggel ruház-
za fel a települést is. Bármilyen újjászerveződés a múlthoz méltóvá válásra
kötelez. Ahogy Ruff Béla műsorában 2010. augusztus 14-én a katolikus
rádióban Ulbrich András mondta: „A Jóisten úgyis vigyáz Máriára, de neki
is kell magára vigyáznia, mert a hangja nemzeti kincs.” Hagyjuk, hogy szét-
szórja ezeket a kincseket mindannyiunk örömére. 

Máriának nemcsak az énekhangja, ha -
nem idézetekkel és versekkel közvetített gon-
dolatai is lenyűgözik hallgatóságát. S valóban
Maczinak – ahogyan itthon sokan szólítjuk –
mindig van számunkra egy kis útravalója.
Más-más szavakkal, de egyazon lényeggel, a
szeretet üzenetével. Ahogy ő fogalmazott:
„Evilági létünk célja csak egy lehet: ez pedig a
szol gálat. A szolgálat, amely a szeretetből táp -
lálkozik. A szolgálat a cél, embertársaink és a
kö zösség szolgálata: a családé, a városé, a
nem zeté, az emberiségé. Hinni kell abban,
hogy teremthetünk egy új világot, emberit,
szépet, nagyszerűt. Az embereknek szükségük
van a szépségre és szeretetre, a szeretet szép.
Csak szeretetből lehet építeni lelkeket, mert a
szeretet bátorít, reményt kelt, hitet erősít,
örömöt szerez.”

Karácsony alkalmával Maczkó Mária
hitvallása Kalkuttai Boldog Teréz anya ajkán
született tanácsokban rejlik. 

Seres Tünde

Kalkuttai Teréz Anya: MÉGIS LÉGY JÓ!

Az emberek esztelenek, következetlenek 
és magukba fordulnak, mégis szeresd őket!
Ha jót teszel, megvádolnak, hogy önzés és
hátsó gondolat vezérli cselekedeteidet,
mégis tégy jót!
Ha sikeres vagy, hamis barátokat és 
igazi ellenségeket szerzel, mégis érj célt!
A jó, amit ma teszel, holnap már feledésbe
megy, mégis tedd a jót!
A becsületesség és őszinteség sebezhe-tővé
tesz, mégis légy becsületes és nyílt!
Amit évek alatt felépítesz, lerombolhatják
egy nap alatt, mégis építs!
Az embereknek szükségük van 
a segítségedre, de ha segítesz, támadás
érhet, mégis segíts!
A legjobbat add a világnak, amid csak van,
s ha verést kapsz cserébe, mégis 
a legjobbat add a világnak, amid csak van!

turA híres szülötte

Mária, a tanító
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Alakul a népzenész utánpótlás
Ki ne ismerné városunk büszkeségét, a Vankóné
Du dás Juló-díjas, Vass Lajos-díjas, KÓTA és
Or  szágos Zeneiskolai Verseny Nívódíjas Zagy -
va Bandát, vagy a második generációs Emse és
Tar  soly zenekarokat. 

Az immáron 12 éve mű ködő népzeneok-
tatás kiemelkedő sikereket ért el, és büszkén
mondhatjuk, hogy a turai nép ze neoktatás adja a
régió központjaként működő váci Pi kéthy
Tibor Zeneművészeti kon zer va tó rium népzenei
növendékeinek legalább felét. A Bar tók Béla
Művelődési Ház és az aszódi Pod ma niczky
Művészeti Iskola keretein belül működő turai
népzenei tagozat rendszeres fellépője itthoni
rendezvényeinknek. Közülük a na gyobbak má -
ra már országosan elismert ze ne karok, gyakran
szomszédos országokban is ven dég szerepelnek.
2009-től Unger Balázs mellett immár tősgyöke -
res turai tanítója is van a ta go zatnak, Boda
Gellért hegedűtanár, a Zagyva Ban  da prí má sa
sze mélyében. Tehát a kör be zá rult, a hajdan volt
tanítvány visszatért diák évei nek hely szí né re, és
immáron azon dolgozik, hogy ne szakadjon meg
e hagyományápoló te vé kenység, és továbbra is
legyen, aki őrzi a lángot. Ennek a munkának a
gyümölcse a legifjabbb generáció al kotta
Galábos Banda, akik idén tavasszal ala kul tak, 
8-12 éves fiatalokból. A Galábos Banda nagy
sikerrel szerepelt a turai művelődési ház 60 éves
jubileumi rendezvényén. Toskó, és a többi turai
„égi” muzsikus, büszkén pillanthatott le rá juk
fentről, hisz van aki továbbviszi mestersé güket.
Engedjék meg, hogy most bemutassam az if jú
muzsikusokat, akiket a továbiakkban gyak -
rabban fogunk szemmel és „füllel” követni:

Unger Balázs
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röVid hírek

40 éves az országos 
batsányi-cserhát művészkör

Sokan várták és együtt örültek a XVI. kerület-
ben lévő Erzsébetligeti Színházban 2010. no -
vem ber 20-án délelőtt 10 órakor a Cserhát Fesz -
ti válon. A Művészkör turai csoportjának ve ze -
tőjét, V. Sándor Irén Ilona. 

A találkozó elején egyperces néma fejhajtás-
sal emlékeztek egyik alapító tagukra, Dr. Lo son -
czi Miklós esztéta, művésztörténészre. Az ün ne -
pé lyes megnyitót Lovag Bornemissza Attila, a
Kör elnöke, a köszöntőt Vitéz Bognár László a
Tör ténelmi Szent Lázár Katonai és Ispotályos
Lovagrend kancellárja kezdte. Ébresztette a lel -
keket Bacsa Ferenc „Art-díjas” ének- és gitármű -
vész. Hallhattuk Balázs Judit előadóművész el -
mon dásában a 40 év csodáit, majd Dévai Nagy
Kamilla ének és gitárművészt. 

Szakmai zsűri bírálta a kiállított munkákat.
A Turai Képző-és Iparművész csoport tagjai
közül Sáráné Blaskovics Judit „Magas színvona -
lú munkásságáért” Népművészeti nagydíjat ka -
pott ruháiért. Éliás Marcsi festőnek „Arany dip -
lomát”, Hazadi Mária festőnek „Ezüstdiplomát”
adományoztak. Sándor Irén festményeiért a
„Cserhát Művészeti-díj Platina fokozata” elisme -
rést kapta, Sándor István festő pedig elnyerte az
ART-díj Arany-fokozatát.

A díjkiosztó gálát ismét műsor követett, ami
koronázta a nap hangulatát. Büszkék vagyunk a ki -
magasló elismerésekre, s egyúttal sikeres al ko tó -
tevékenységet kívánunk a turai csoportnak. T. P.

„ismerjük meg dani táncát”

A jászberényi VIGANÓ Alapfokú Művészeti Is -
ko la turai néptánc tagozatának növendékei ta -
ná ruk, a szörnyű balesetet szenvedett Dudás Dá -
niel elhunyt néptáncos társainak emlékére szent -
mi sét ajánlottak fel és gyertyát gyújtottak a mű -
ve lődési ház mellett álló köztéri feszületnél. Dé -
zsi Zoli köre-mailben kér minden jó szándékú
em bert, hogy szánjanak arra néhány percet, hogy
megismerjék Dani táncát. „Ha hazamegy a kór ház -
ból, lássa milyen sokan kíváncsiak a tán cá ra.” – írja.
Dani táncába és pedagógusi mun ká jába bepillant -
hatnak a youtube videómegosztón a következő
cí men: www.youtube.com/watch?v=tovo_3ynfMA

Az érdeklődőknek szívesen továbbküldi a
művelődési ház az eredeti küldeményt. „Ha pe -
dig azt is megteszitek, hogy ugyanezt a levelet
to vább külditek a ti ismerőseiteknek, akkor meg
parádés srácok (lányok) vagytok.” – folytatja a
le vél küldője.

Dudás Dani felesége a tagozat korábbi ta -
nára, Mosócz Lívia, aki egy éves gyermekükkel
hazavárja párját. Szurkolunk nekik és imádko -
zunk értünk!                                               S.T.

emléklap

A Nyugdíjasklubok és
Idősek „Életet az
Évek nek” Or szá -
gos Szö vet sé gé -
nek elnöksége
elis me rő em -
lék  lapban ré -
sze  sítette Gólya
József vers mon -
dót a Vers- és Pró -
za mondók, Mese mon -
dók XI. Országos Találkozóján nyújtott sikeres
szerepléséért 2010. november 18-án.

Gratulálunk és jó egészséget kívánunk a to -
vábbi verseléshez, melyet reméljük, mielőbb
hallhat újra a turai közönség is. 

St.

Petrovics Anna hegedű,             deák Anna hegedű,                   solymosi simon hegedű

kürti Ferenc hegedű,                takács tamás brácsa,                gólya Péter brácsa

gólya eszter nagybőgő,              barna gergő nagybőgő,            solymosi Vince cimbalom
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könyVsArok: A Városi könyVtár AjánlójA 

A három részes tör té -
net a XVII. századi Hol -

landiában játszódik, egy ke res ke dő
családdal a középpontban. A szerző
mind végig igyekezett korhűen ábrázol ni
az akkori világot. Az első rész esze rint a
tulipánláz, a felfedezések és rem -
brandt idejében játszódik, amikor egy
tizenöt éves fiúnak kell kézben tartania
családja irányítását. A tör té net sodró
ütemű, szórakoztató olvasmány. Mi -
közben olvassuk, mintha mi ma gunk is
ott volnánk Adam Wind jam merrel, a
tizenöt éves főhőssel. A kötetet, va la -
mint a következő részeket azoknak
ajánljuk, akik kedvelik a történelmi
témájú irodalmat, valamint az igénye-
sen, hitelesen megírt kalandregényeket. 

A romantikus irodalom
rajongóinak szereztük

be ezt a kifejezetten karácsonyi témájú
és hangulatú könyvet. Sok ha son ló
olvasmány alapja az, hogy egy mástól
gyökeresen különböző em berek megsze -
retik egymást. Susan Wiggs története
egy szelíd könyvtáros hölgyről, és egy
ittas vezetésért közmunkára fogott
vadóc fiatalemberről szól, akiket a közös
munka hoz kö ze lebb és közelebb
egymáshoz. Mau reen és Eddie első
találkozásakor má ris kiderül, hogy
nehezen fognak össze  csiszolódni, mivel
a szerzőnő mindvégig gondoskodik
némi feszültségről kettejük közt. Minden
romantikus lelkületű Olvasónknak jó
szívvel ajánljuk a könyvet!

csemer Géza nagyon
termékeny író és ren-

dező, állandó témája a cigányság kul -
túrája, viszonya a világhoz. Könyv tá -
runkban ez a művelődéstörténettel
egybekötött szakácskönyv a második
kötet a szerzőtől. Gazdagon illusztrált,
régi fotókkal, rajzokkal, újságcikkekkel
szinesített, mondhatni nem szok vá -
nyos „konyhai könyv” ez. 

A receptek sem a hagyományos
felépítésben sze re pelnek benne (va -
gyis 4 főre ennyi és ennyi hozzávaló
felsorolásával, majd a recept leírásá-
val), hanem af féle anekdotázgatásba
vannak ágyazva. 

Mindenkinek érde kes olvasmányt
és ízélményt biztosít a könyv.

Fiatal Olvasóinknak
sze reztük be csukás

István immár klasszikusnak számító
meséit. Azok, akik már ismerik Pom
Pom és Picúr kalandjait, amiatt örül-
hetnek, hogy újabb történet érkezett
hozzánk. 

Akik pedig még nem tudják, ki
kicsoda a mesében, azoknak jó
szívvel kínáljuk olvasásra az összes
csukás István mesét. 

A kötet az eredeti Sajdik Ferenc
illusztrációkkal jelent meg, melyek
nagyon szórakoztatóak, kedélyesek.
reméljük gyermeknek, felnőttnek
egyaránt kedves olvasmánya lesz ez a
könyv is.

V. A. richArdson –
windjAmmer-ház

susAn wiggs –
mennyből 
Az AngyAl

csemer gézA –
cigányok Főztje

csukás istVán 
– Pom Pom meséi :
Festéktüsszentő
hAPci benő

krampusz és mikulás

Városunk Mikulásától,
Takács Pali bácsitól azt
a felkérést kaptuk, hogy
fotószakköri társammal
– Csányi Petrával – az
idei ajándékozási útjain
krampuszokként le gyünk
a kísérői. Szívesen vállal -
tuk, hisz felidézhettük
óvodás, iskolás élmé -

nyeinket,  amikor még mi is versekkel, dalokkal
izgatottan vártuk a Mikulás bácsi ajándékát.
Csomagosztó körutunkon arra is maradt egy kis
időnk, hogy feltegyünk néhány kérdést, hiszen
tudtuk, nem mi vagyunk az első krampuszok
Pali bácsi Mikulás-történetében.

– Mióta játssza a Mikulás-szerepet?
– Éppen 50 esztendeje. Fiatal pedagógus -

ként kaptam ezt a csodálatos megbízatást elő -
deimtől. Pock Aladárné, Manci néni volt egykor
is kolánk „Télanyója”. Az ő mikulásruhái éppen
rám illettek, így vállaltam.

– Mikulásként nem csak Turán ismerték
meg Pali bácsit…

– A környező falvakban kezdtem, míg tagja
let tem a Magyar Humán Alapítványnak. Itt az
volt a feladatom, hogy az itthoni hátrányos hely -
zetű gyermekek mellett az Erdélyben élő, hason-
ló sorsú gyermekek segítője legyek többedma -
gammal. Nagyon sok helyen jártam adományok
sokaságát elvíve: kis erdélyi falvakban, gyer-
mekotthonokban, menhelyeken…Sokan írtak
már azóta levelet nekem, emlékezve ezekre a
találkozókra!

– Merre járt a Mikulás bácsi idén?
– Gödöllőn egy magánóvoda három cso-

portjának voltam a vendége, majd a turai Tabán
úti iskola hét osztálya fogadott nagyon ked-
vesen. Szabó Kati turai származású tanítónő az
egyik isaszegi iskola alsó tagozatába hívott meg.
Időközben három üzletben ajándékoztam meg a

mindig jó gyermekeket. A legnagyobb élmény a
Mint a többi ember Alapítványnál várt, ahol a
szeretet kézzel fogható bizonyítékát éltem meg.
Soha nem felejtem el!

– Alig kérdeztük a régi emlékekről, pedig
biztosan sok ilyen a van az ajándékok kiosztása
után is a Mikulás feneketlen puttonyában! A
többiről majd talán jövőre… 

Sárközi Adrienn

tura a televízióban

Az október 2.-án lezajlott Tura – MTV fut-
ballmérkőzésről készült helyszíni tudósítás, ko -
rábbi lapszámunkban már megjelent. A jeles ese -
mény alkalmával, természetesen TV-felvétel is
készült, melyet az MTV Nappali című mű so -
rában október 13.-án mutattak be. A riportműsor -
ban a közismert TV-s személyiségek és vendégek
mellett a Tura 2003 Team roma csapat két já té -
kosa: Vidák Attila és Radics István is megszólalt.
A színes tudósítás után stúdióbeszélgetés kö vet -
kezett, melynek vendégei: munkatársunk Szé -
nási József, az immár hagyományos összecsapá-
sok kezdeményezője és szervezője, valamint
Kassai Viktor, a mérkőzést vezető világhírű FIFA
játékvezető volt. A mostani már a negyedik
találkozó volt, vereségünk ellenére az összesített
állás jelenleg eldöntetlen. Legismertebb síp -
mesterünk is elismeréssel nyilatkozott a sporte-
seményről, és a párhuzamosan zajló jótékonysá-
gi akciókról (gyűjtés az árvízkárosultak javára,
in gyenes egészségügyi szűrés), valamint az
azokat követő közös vacsoráról. A főszervező
így összegzett: Emberek, szeretettel együtt, kö -
zösen egy csoportban. Jövőre ismét találkozunk!
A teljes riportműsor egyébként, október 25.-én
a Roma Magazinban is látható volt. A
http://videotar.mtv.hu honlapon jelenleg is
megtekinthető.

2010. november 8.-án az RTL Klub Fókusz
című műsorában testközelbe kerülhettünk An -

ge lina Jolieval és Brad Pittel, a két világsztárral.
Büszkeséggel tölthettek el bennünket a fel vé -
telek, mivel azok egy része Turán, a filmforgatá-
sok helyszínének környékén készültek. Jolie hét -
végén a Schossberger kastélyban vette fel ké szü -
lő filmjének téli jeleneteit, ezért a műhó szinte
min dent beborított. A harci járművek pedig egy -
más után sorakoztak, hogy bekerülhessenek a
pro dukcióba. És míg Angelina határozott uta sí -
tásokat osztogatott szereplőinek, addig Brad Pitt
fényképezőgépével szinte minden egyes pillana-
tot megörökített szépséges párjáról. Lassan meg -
szok hatjuk, hogy majd minden hétvégére jut vá -
rosunkba egy-egy világsztár! A Schossberger
kas tély környéke pedig ilyenkor egy kis Holly -
wooddá válik, nemzetközi stábokkal körülvéve.
Bácskai Elemér a műemlék Magtár tulajdonosa
által, az emeletről bekukucskálhattunk a for-
gatásra is, valamint hallhattunk a magtárból a
kastélyba vezető, föld alatti titkos átjáró
létezéséről is. A Fókuszban, a környéken és a
piacon kíváncsiskodó turaiak is megszólalhat-
tak. Láthattuk hogy a szomszédos focipályán,
eközben a fiatalok mily önfeledten kergetik a
bőrt. Tura városa ezzel is egyre megbecsültebb,
ismertebb hely lesz! S mire ezek a sorok megje-
lennek Angelina stábja már be is fejezte magyar -
országi forgatását. Turáról is vitt haza egy, a
helyre mindig emlékeztető relikviát. A kastély
programmenedzsere, Tordai Anna egy Dolányi
Anna (Nusi) által készített egyedi mézeskaláccsal
búcsúzott a világsztártól. 

Pető János

könyVtári zárVAtArtás! 
kedves olvasóink! könyvtárunk 2010. december 24. és 2011. január 2. között zárva tart! nyitás: 2011. január 3-án 13 órakor.

ezúton szeretnénk megköszönni egész évben kitartó lelkesedésüket, és megértésüket, valamint munkánk elismerését. 
mindenkinek kellemes karácsonyt és boldog új évet kívánunk! jövőre változatlan nyitvatartással 

várjuk minden kedves régi és új olvasónkat!  Szilágyi Anita és Németh Tamara
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turAi rock-körkéP

A turai zenekarokat bemutató sorozatunkban ezúttal, rendhagyó
módon, egy hatvani bandával ismerkedünk. Turai énekesükkel,
Má té Gáborral ugyan nemrég elváltak útjaik, de az Idegen Világ
több szállal is kötődik a településhez. Amellet, hogy gitárosuk, Si -
mon Gábor boldog házasságban él Seres Márta turai könyv tá ros -
sal és két gyermek büszke szülei, együttesével állandó fellépői,
mond hatni házigazdái a Turai Tintahal fesztiválnak, hisz felsze re -
lé sükkel a fesztivál lebonyolítását is segítik. Egyik próbájuk alkal -
mával faggatuk Gábort és az együttes basszusgitárosát, Péntek Pé -
tert, aki egyúttal a minden évben megújuló, egyedi Tintahal-pla -
kátok megálmodója és kivitelezője is.

– Mikor alakult a zenekar?
péntek péter (pp): Az eredeti banda Dead Fish néven már 1990-ben
megalakult három taggal. Abból a felállásból jelenleg ketten marad-
tunk. Totyi (Tóth Gábor) a dobosunk és én.
Simon Gábor (SG): Én ‘94 környékén csatlakoztam a Dead Fish-hez,
pár évvel később változtattuk a nevünket Idegen Világra. Az évek során
többen is csatlakoztak a zenekarhoz (ének, basszusgitár) hosszabb-
rövidebb időre, jelenleg ismét trióban vagyunk.
– Milyen stílusú zenét játszotok?
pp: Az első időkben alternatív, punk stílusokban utaztunk, majd idő -
vel másfelé is nyitottunk. A metál irány végül is Gábor érkezésével
szilárdult meg. 
SG: Akkor voltunk négyen. Petya akkor még gitározott, Totyi dobolt,
én is gitároztam és még volt egy basszusgitárosunk.
– Kinek, vagy minek a hatására kezdtetek el zenélni? Kik a példaképek?
pp: 5-6.-os korunkban kezdtünk el keményen rockzenét hallgatni, fő -
leg a ‘80-as évek magyar előadóit. Aztán felfedeztünk néhány kevésbbé
ismert trash metál zenekart, akik hatására komolyabban kezdett érde -
kel ni minket a zenélés.
SG: Ilyen volt a Voivod, ez egy kanadai space-metál banda, akik
sokat merítettek többek között a Pink Floyd-tól is, vagy nagyon
szerettük még a No Means No-t, akik szintén kanadaiak, de punk-
rockot játsza nak. Meg persze a Metallica is, ha egy populárisabbat
akarunk megnevezni.
pp: Vagy a Tool-t, a Meshuggah-t tudnám megemlíteni, mint nekünk
tetsző zenekart, a Leukémiát is a magyarok közül, aki nagy hatással
volt ránk, de alapvetően mindannyian rajongásig zenehallgatók
voltunk/vagyunk.
– Saját szerzeményeket, vagy feldolgozásokat adtok elő?
SG: Általában énekeshiányban szenvedünk, így elég nehéz feldolgozá-
sokat játszani. Két számot játszottunk korábban más zenekaroktól, de
alapvetően saját számokat adunk elő.
– Jelent-e már meg hanganyagotok?
SG: 2006 nyarán készítettünk egy demóanyagot öt számmal a szolno-
ki Denevér stúdióban. Profi stábbal dolgoztunk, sokat tanultunk és
szembesültünk azzal, hogy sokat is kell még tanulnunk.
pp: Az akkori basszusgitárosunkat részben ennek következtében “vesz -
tettük el”, nem sokkal azután.
SG: A felvételek során rá kellett jönnünk, hogy nagyon fontos a szá -
mok begyakorlása, sokkal fontosabb a pontosság, a jó tempó, mint egy
élő fellépésen. Végül egy elég jó anyag született, de meg szen vedtünk
vele. Az akkori basszusgitáros viszont nehezen viselte a dolgot, így
ősszel közös megegyezéssel elváltunk egymástól.
– Mondtátok, hogy jelenleg nincs énekesetek. A 2009-es Tintahalon
még Máté Gáborral álltatok a színpadon. Idén viszont csak mint
vendégfellépő énekelt veletek. Mi történt?
SG: Matejjel  jó volt együtt zenélni, de mivel a házuk felújításán dolgo-
zott egy ideje és nemrég született meg a kisfia is, az utóbbi időben már
nem tudott olyan gyakran részt venni a próbákon, mint azelőtt. A na pi
teendők miatt a lelkesedése is egy kicsit alábbhagyott, viszont ő maradt
a Tintahal fesztivál frontembere a fellépő zenekarok szer vezésében.
pp: Alapvetően mi elég sokat szöszmötölünk. Nálunk van, hogy egy
szám három hónap alatt születik meg  és van, aki ezt nehezen viseli.

Ma tejjel megmaradt a barátságunk, ezért is örültünk, hogy fellépett
velünk az idei Tintahalon.
SG: Az énekes hiánya megérződik egy zenekaron. Nekünk egy olyan
énekesre lenne szükségünk, aki sok ötlettel tud előállni, így tudna
lendíteni a mi szöszölős munkamódszerünkön.
– Mekkora az ismertségetek? Merre szoktatok fellépni?
SG: Az a fajta zene, amit mi játszunk a rockon belül is rétegzene, így nem
is számolunk nagy ismertséggel. Rendszeresen a Turai Tintahal Fesz ti vá -
lon szoktunk fellépni. Két alkalmat kivéve mindig ott voltunk, a felsze -
relés egy részét mindig mi szoktuk adni a többi fellépő zenekarnak is.
pp: Ezen kívül Hatvanban és környékén is fellépünk, de voltunk a
gödöllői Trafó klubban, sőt egyszer Mosonmagyaróvárra is eljutottunk
egy egyetemi gólyabálra.
– Melyik fellépést tartjátok a legnagyobb sikereteknek?
pp: Én annak is örülök, ha egy ember jól érzi magát a koncertjeinken.
Alapvetően hobbizenekar vagyunk, így nem törekszünk feltétlenül a
nagy ismertségre, de minden fellépésnek örülünk.
SG: A Tintahal fesztiválon mindig sikerrel játszunk, de emlékezetes
volt számunkra a jászberényi Rockfesztivál, ahol, ha jól emlékszem
2001-ben játszottunk, vagy a hatvani Rock Expo, ahol többször is fel-
léptünk. Örülünk, hogy egy színpadon játszhattunk az Üllői Úti Fuck,
a Blind Myself, az Auróra és a Rémember zenekarokkal.
– Részt vettetek versenyeken?
SG: Kétszer indultunk tehetségkutató fesztiválokon, ’98-ban és 2001-
ben. Mindkétszer elhoztunk egy-egy díjat. Egyszer a dobosunkat,
Totyit választották a fesztivál legjobb dobosának, második alkalommal
a zsűri különdíját kaptuk meg, ami részben szintén Totyi dobjátékának
köszönhető. Ez utóbbi alkalmával az egyik zsűritagnak nagyon megtet-
szett a zenénk és egy összeállítás lement rólunk a Gyöngyösi Rádióban.
A pech csak annyi volt, hogy az adás ideje alatt zajlott a Sziget Fesztivál,
így a célközönség nagyrésze nem is hallhatott minket.
– Milyen lehetőségeket láttok magatok előtt?
SG: Mindenképpen szeretnénk továbbfejlődni és továbblépni, de ez
jelenleg nehéz részben az énekes hiánya miatt. Persze már mi sem
vagyunk olyan rugalmasak, mint régen. Petyának és nekem is már két
gyerekünk van, mindhármunkat eléggé lefoglal a munkánk is.
pp: A heti egy próbát mindig meg tudjuk oldani, de a gyakoribb
találkozásoknak és fellépéseknek már lehet, hogy a család látná kárát.
SG: Lennének lehetőségeink gyakrabban fellépni, de persze rajtunk
múlik a döntés.
– Interneten fenn vagytok?
SG: Egy MySpace oldalt már csináltam a zenekarnak, de tartalmat,
zenéket, videókat még nem töltöttem fel.
PP: Van pár jól sikerült koncertfelvétel a Tintahalról; tervezzük, hogy
aYouTube-ra feltöltjük őket.
– Mikor léptek föl legközelebb?
SG: Nincs pontos fellépési naptárunk. Ami biztos, hogy a jövő évi Turai
Tintahalon játszani fogunk. Számunkra ez a rendezvény mondhatjuk a
legfontosabb és legemlékezetesebb fellépések színhelye volt mindig is.
Azért szeretjük, mert sok barát csak ide tud eljönni megnézni minket,
mindig jó a hangulat és igényes rockzenekarokkal sikerült megis-
merkedni és együtt játszani. Bízunk benne, hogy még sok TuTi lesz!

Köles Tamás
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A turára nősült
„gáborok”
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A turai piactérről nyíló, hosszával, méretével turai vi szony -
lat ban kiemelkedő új épület a Demény Étterem. Bár cég táb -
la még nem jelzi, sokan megfordultak már különböző ren-
dezvényeken az épület falai között, jómagam először a Tura
2003 Team-MTV foci csapatai közötti barátságos mérkőzés
utáni zenés, vacsorás bulin, majd a helyi művelődési ház
60. születésnapját ünneplő fogadáson. Két fiatalember fejé -
ből pattant ki az ötlet, hogy olyan komplex szolgáltatást
nyújtsanak Turán, ami hiányt pótol. A még mindig alakuló
külső tér ellenére, belül rendezvényterem, étterem és szálló
vár ja a vendégeket. Az indulásról és a további tervekről be -
szél gettünk Demény Lászlóval. Laci az emeleti részen talál-
ható irodában várt rám. 

– Kinek az ötlete volt az étterem létrehozása?
– A Marcsi Falatozó a keresztanyánké, általa kerültünk mi is a keres -
kedelem világába már évek óta. Marika néni akart egy éttermet, mert
látta, hogy erre lenne igény, így kerültünk képbe mi a testvéremmel,
Zsolttal. Közösen álmodtuk meg ezt a turai méretekben valóban nagy
komplexumot, hiánypótló céllal.

– A tervekből mikor lett valóság? 
– A tervezgetés 2007-ben kezdődött, s egy év múlva már indult is

az építkezés. 2010 májusára lett kész az épület. Az udvar ekkor még
rendezésre várt, de annyi igény volt a nyitásra, hogy bele kellett vág-
nunk a teljes befejezés előtt. Az első rendezvényünk a polgárőr bál
volt. Igaz, hogy vendéglátással foglalkoztunk eddig is, de egészen más
léptékben, még nekünk is sokat kell tanulnunk.

– Hogyan néz ki az épület elosztása, mi hol kapott helyet?
– Az első rész egyik felében egy jó minőségű gyorsétkezdét ter-

veztünk, ami már nyitva van. A másik felében lévő pultnál pedig ká -
vézó lesz, ez most van fejlesztés alatt. Az épület közepén helyezkedik
el a központi kiszolgáló rész: konyha, öltözők, raktárak. A konyha a
legmodernebb gépekkel van felszerelve. A harmadik harmadban egy
„a la carte” étterem és rendezvényterem található. Az étterem közép-
ső részének emeletén pedig van egy szálló rész.

– Mennyi ember befogadására alkalmas az étterem és szálló?
– A hátsó részben már leültettünk egyszerre 250 embert is nyári

rendezvény alkalmával, a teraszt bevonva zeneszolgáltatásra. Az eme -
leten 14 embert tudunk elszállásolni, 5 db két ágyas szobában, mely-
ből négy még pótágyazható. 

– Az étterem a nagyközönség számára már fel lett avatva, a szál-
lóban megfordultak már vendégek? 

– A kastélyban az elmúlt hónapban volt egy filmforgatás, a rendező
gár da, a producerek, jelmeztervezők egy része itt lakott. Los An gelesből
érkeztek ide egy hollywoodi produkciót készíteni. A film egyik producere
magyar származású volt. Stíria (Stájerország) lesz a mozifilm címe. Egy vám -
píros, misztikus filmet forgattak itt. Először eljöttek megnézték a szállás -
he lyet, fő szempont a kényelem és a tisztaság volt, s ezeken túl a legfon to -
sabb, hogy legyen internet elér he tő ség a szobákban. Reggelit és vacsorát kér -
tek, napközben a kastélyban étkeztek. Novemberben volt egy bálunk, amin
ők is részt vettek és hatalmasat buliztak. Jó hírét viszik a nagyvilágba Turának.

– Cégtáblát még nem látok kint az épület homlokzatán! Hogyan
találnak ide a vendégek?

– Valóban ezt még pótolni kell. A cégtáblán a Demény-féle szár -
nyas-pajzsos logóval a Demény Étterem felirat lesz. 

– Az építkezésnél alkalmaztatok korszerű építési technológiákat?
– Az építőanyagok terén is a minőség felé mentünk, de új tech-

nológiákat is alkalmaztunk. A tetőn 24 négyzetméteres napkollektor
ke rült beépítésre, ami a használati melegvíz rásegítésére szolgál. Mo -
dern fűtési-hűtési rendszerünk környezetbarát és gazdaságos.

– Az épület elkészülte előtt körbenéztél a hazai piacon, ki hogyan
vezeti az éttermét, miben vannak a buktatók? Honnan van a tapasz-
talatod a rendezvényszer ve zés terén?

– Mondhatom azt, hogy
a motoros bemutatók alkal -
mával rengeteg tapasztala-
tot szereztünk. De azon túl
is sok helyen körülnéztünk,
ötleteket gyűjtöttünk. Itt
például nálunk a mellékhe-
lyiségben is zene szól a
hangszórókból. 

– Hogyan oszlik meg a
feladat köztetek a család-
ban? Zsolttal egyenrangú tulajdonosok vagytok?

– A mindennapos dolgok intézését én viszem, árubeszerzés, szál-
lítás, stb. A műszaki terület Zsoltié, ebben mindent rábízok. Mind ket -
ten ugyanolyan hatáskörrel vagyunk felruházva, ezt egyedül nem
lehetne bírni. Egyenrangú félként vagyunk tulajdonosok.

– Mindenki tudja rólatok, hogy a motorozás szerelmesei vagytok.
De sehol sem látni egy motoros képet.

– A belső részen majd később finoman jelezzük a motoros vonalat.
De egyelőre ez a szolid minimál, stílus marad. 

– Tudomásom szerint jó pár zártkörű, családi és saját szervezésű
ren dezvényen túl vagytok már. Tapasztalatok, visszajelzések vannak?

– Volt itt már rock kocsma, bálok, esküvők. De egyelőre még mi is
most mérjük fel, melyikre mennyire van igény Turán. Nehéz gazdasági
időszak van, ezt mindenki megérzi. Próbálunk ár-érték arányban úgy
kalkulálni, hogy megérje ide bejönni a napi fogyasztás és a rendezvények
tekintetében is. Minden korosztályt igyekszünk majd megszólítani. Min -
den ki azt mondta, kellett már egy olyan hely, ahová kulturált kö rül mé -
nyek között le lehet ülni, enni, inni jókat beszélgetni a barátokkal. Vagy
akár egy üzleti tárgyalást lebonyolítani. Vagy is mert embereket meg ven -
dé gelni, akik Tura jó hírét viszik a világba. Ami nem csak nekünk jó, De -
ményéknek, hanem tényleg az egész tele pülésnek hasznot hoz. Mindig
tanulunk, és új tervekkel vágunk neki a következő feladatnak.

– Ezeket a feladatokat mennyien oldjátok meg?
– Tizenegy embert foglalkoztatunk ebből egy fő csak, aki nem

turai. A főszakácsunk Dobroviczki Zoltán, ill. Kerék Viktor bagi szár -
ma zású szakács. Ők ketten vezetik a konyhát.

– Van specialitása az étteremnek? Van kifejezett turai harapni-
való az étlapon?

– Kifejezett turai ételünk az nincs. Az olaszos konyhát én sze re -
tem, ezért az étlapon olasz specialitások is vannak. Ezek közt egye -
dinek számít a pizza. A Marcsi Falatozóban a vastag tésztás, magyaros
pizza a menő. Itt az olasz eredeti vékonytésztás pizzát készítjük. A sza-
káccsal Olaszországban voltunk kint, ott tanulta ki a fortélyokat. Arra
is figyelünk az ételeinknél, hogy friss húst használjunk. Lehet, hogy
kevesebb a haszon rajta, de így biztosan visszajönnek a vendégek.

– A többi vendéglátóssal egyeztetitek a programjaitokat?
– Vannak ötleteink, amiből a többiek is kivehetnék majd a ré -

szüket. A Piactéren jövőre épülő állandó színpad és zenepavilon in gye -
nes zenés programjain részt vevő emberek a turai vállalkozók szolgál -
ta tásait veszik majd igénybe. Példaként hoznám fel Hévízgyörköt,
ahol egész nyári rendezvénysorozatot szerveznek minden évben.
Akkor mi miért ne tudnánk megcsinálni. A tervek szerint januárban
összeülünk és ötletelünk. Én mindenben azon vagyok, hogy Tura von -
zó legyen mindenki számára.

Szénási József

Vendéglátós körkéP

Demény Étterem
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A csapat első felét illetően egyedül Pásztor Zoli tudott nyerni, miután
szépen építette fel állását, s már a megnyitásban előnybe került. Egyszerű
stratégiát alkalmazva, elkerülte a taktikai csapdákat, szépen kihasználta az
ellenfél állásában meggyengült mezők adta lehetőségeket, s a középen
rekedt király kényes helyzetét. Majd kellő időben bonyolított le bástya
végjátékra két gyalogelőnnyel, ahonnan a nyerés már csak technikai
kérdés volt. A csapat második felében Kókai Péter volt a nyerő emberünk.
Sajnos, Péter ritkán tudja vállalni a csapatjátékot (iskolai elfoglaltsága
miatt), most hál’ istennek be tudott szállni, s máris igazolta, hogy két
egymást követő bajnokságban is ő volt csapatunk legjobb pontszerzője.
Könnyedén játszott a Skandináv-védelmű játszmában, harmonikusan
fejlesztette tisztjeit az alapsorról, majd azonnal kihasználta ellenfele
hibáját, és minőséget nyert. Ezután szellemes tisztáldozat következett, s
bár egy rossz királylépés után (amit szerencsénkre az ellenfél nem használt
ki) még mattot is kaphattunk volna, de ezt követően Péter azonnal „kor-
rigált”, vezért áldozott, így minőség és gyalogelőnye után ellenfele felad-
ta a reménytelen végjátékot. Kuthi Balázs kénytelen volt belemenni egy
kőkemény „adok-kapok” játékba, miután a Szicíliai Morra-csel egy ilyen
jellegű megnyitás. Volt egy kis „mázlink” a középjátékban, mert az ellen-
fél nem látta meg a tisztáldozatos nyerő játékát. Ezek után viszont Balázs
eléggé stabilan kézben tartotta a játékot és biztosan szállította a döntet-
lent. Hasonlóképp remit szállított Tóth Dani is bravúros végjáték kezelés-
sel. Ellenfele végig abban a hitben volt, hogy kissé előnyösebb állását
nyerésig fokozhatja. Ám Dani váratlan tisztáldozata után a játék elméleti

döntetlenbe torkollott. Ér -
de kes, hogy azon a hat táb -
lán, ahol vesztettünk, szinte ki -
 vétel nélkül mi vol tunk előny -
 ben, sőt, azonnali nyerések
is kimaradtak. Bényi András,
Kronovetter Márton, Téglás
Matyi szinte végig irányítot-
ta a játékot, s csupán az
„egyetlen rossz lépés” meg -
tétele kellett, hogy kicsúsz -
szon kezükből a nyerés. Vir -
ganc Roland is a tőle megszokott aktivitással építgette a Hol land kőfalat
„visszakézből”, szép tisztáldozattal szedte szét ellenfele királyszárnyát, de
sajnos kimaradt az „egyetlen nyerő lépés” (nagy erejű felfedett sakk for-
májában), s ezután jött a „büntetés”. Az első táblán e sorok írója már a
megnyitásban vezért nyert, majd túl könnyelműen áldozta vissza egy
bástyáért, ami még nyert játékot eredményezhetett volna, de a későbbi
felesleges tisztáldozat után már az ellenfél állt győzelemre. Ennek a két
„agyon nyert” partinak a megnyerése döntetlen eredményt hozhatott
volna csapatunknak a bajnokesélyes Vác csapatával szemben.

Néhány szót kell ejtenünk a Pest megyei ifjúsági versenysorozat harma -
dik felvonásáról, ahol az első korosztályban a nyolcéves, turai Abért Márton
állhatott a dobogó legfelső fokára. Marci tehetségéhez nem férhet kétség,
hiszen általában az élmezőnyben szerepel ezeken az ifjúsági tornákon. Nem
egyszer megszerezte már a bronzérmet és az ezüstöt is. Ezúttal remekül kijött
a lépés, így a díjkiosztáson az aranyérmet vehette át Solymosi Lászlótól, a
Pest megyei Sakkszövetség elnökétől. Gratulálunk!                          tóthmáté

yomorsav visszafolyása a nyelőcsőbe. Leggyakoribb emésztési zavar –
mond hatnánk népbetegség. Égő gombócérzés a torokban, nyelő -

csőégés, kró nikus köhögés, asztmás típusú nehézlégzés, esetleg mellkasi fáj-
dalom. A gyomor és a nyelőcső találkozásánál van egy „szelep”, egy zárói-
zom, amely normális esetben csak addig van nyitva, amíg beengedi a
táplálékot a nyelőcsőből a gyomorba. Ha a szelep nem zár jól, a tömény
gyomorsav fo lyam ként, vagy felhőként felfelé áramlik. A torokban a nyelőc-
ső felmaródást okoz, a szájüregben szétmarhatja a fogzománcot. Súlyosabb
esetben még a légúti gégébe, és onnan belélegezve a légcsőbe is bejut, ugató
köhögést, köhécselést, krákogást okozva. Nem szűnő köhögésnél, orvosi
vizsgálat után, erre is gondolni kell. Ha sokszor érezzük, hogy ég a
gyomrunk, gya na kodhatunk. Ilyenkor valójában nem a gyomor „ég”, hanem
a nyelőcső alsó része, a felfelé visszaáramló gyomorsavtól. Először, elég ha
sok vizet iszunk, felhígítva ezzel a gyomorsavat, vagy párnákkal megemeljük
a fejet, ami tehermentesíti a gyomor záróizmát. Ha a baj krónikus (vissza-
térő), súlyosbo dik, orvosi savvizsgálat válik szükségessé, és savközömbösítés.
Egyéb esetben nyelőcsőszűkület, fekély, nyelőcsővérzés, és rák is kialakulhat.

Megelőzés
Túlfűszerezett nehéz, zsíros ételek mérsékletes fogyasztása. Rend sze res
étkezés, többször keveset. Könnyű vacsora (ne együnk lefekvés előtt 2-3 órá-
val), és nagy lakomák elkerülése. Mérsékeljük még a savfokozókat, pl. savas
gyü mölcsöket (grapefruit, narancs, paradicsom, ecetes saláták). Csökkentsük
a túlsúlyt, szinte minden elhízott ember küzd – ha tünetmentes is – a problé -
mával. Folyadékból sem mindent! Kerüljük, mérsékeljük a kávét, alkoholt,
szénsavas üdítőket! Vizet, vizet, vizet (buborékmenteset), igyunk legalább
na pi 2l-t beosztva, részletekben. Ez csak fegyelem kérdése. Sokáig javasolták
a tejet, ám napjainkra kiderült, csak átmeneti savközömbösítő, a további
emész tés folyamatában, még több savat gerjeszt. Káros az éhgyomorra a
kávéivás (a kávé csersavtartalma miatt). Tilos a cigaretta (nikotintartalma
miatt) és az alkohol (magas savtartalma miatt).

Gyógyulás
Orvosi vizsgálat, savközömbösítés, mértékletes életmód. BÜKKSZÉKI
TERMÉSZETES GYÓGYVÍZ: „SZERVUSZ SALVUS! GYÓGYÍTÓ VÍZ!”
Világviszonylatban egyedülálló csodaszer, gyógyszertárakban kapható.
Kisunokámnak gyermekorvosa légúti betegségek gyógyítására használta,
inhalátorban. Tőle tanulva - köszönet érte - vásároltam inhalátort, és min-
den családtagom légúti és savas betegségében Salvussal gyógyítja önmagát.
(Inhalátor beszerzésében tudok segíteni).

Hiteles emberek tapasztalatai
w Verebes István gyomorégős túlsúlyos, paprikás, hagymás ételeket is

fogyaszthat a Salvusnak köszönhetően. (Csákányi Lászlótól tanulta, aki
egész nap egy „laposüvegből” kortyolgatott.)

w A Magyar Állami Operaház énekese, Salvus kamrát kért az Operaházba,
rekedtség, nátha, köhögés, gyomorégés ellen!

w A Piramis zenekar dobosa, rendszeresen fogyasztja, a rendszertelen ét -
kezés és a tömény szórakozóhelyi cigarettafüst közömbösítésére. (Lehet
kapni a gyógyszertárban, kész Salvus inhaláló permetet is.)

w Koncz Zsuzsa – gégésze javaslatára – ezzel tartja karban remek hangját.
w A gyermek tüdőszanatórium fül-orr-gégész gyermekorvosa, krónikus

mandulagyulladást, garat-, középfül- és arcüreggyulladást kezel ezzel a
Salvusos inhalálással.

Gyermekeknél, akik állandóan visszaesnek
A salvusos lúgos víz úgy oldja fel a lerakódott váladékot, mint a szappan a koszt!
Salvus száj- és orrspray is kérhető a gyógyszertárakban. Én ugyan hű tő ben tar-
tom, de ha érzem a savak maró, égető hatását (éjjel is ) meghúzom az üveget.

lelki egészségmegőrzés

sAkksAkk

REFLUX

A reFluX megállAPításA orVosi FelAdAt. 
A gyomorvizsgálat elengedhetetlen, a savközömbösítés életmentő
beavatkozás hosszú távon. Én a Salvussal elkerültem a gyo -
mortükrözést. KÍVÁNOM MINDENKI cSELEKEDJEN bÖLcS
bELÁTÁSA SZErINT.

Lendvai Mártonné

1.   Tóth Máté 0:1
2.   Virganc roland 0:1
3.   Kuthi balázs 0,5:0,5
4.   Pásztor Zoltán 1:0
5.   Tóth Dániel 0,5:0,5
6.   bényi András 0:1
7.   Kronovetter M. 0:1
8.   Kókai Péter 1:0
9.   Téglás Mátyás 0:1
10. László béla 0:1

gAlgAVidék–Vác  3:7

G
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Felnőtt
Az időjárás miatt a tervezettnél később, november 30-
án befejeződött a 2010/2011.évi bajnokság őszi sze-

zonja. Viszontagságos, nehéz félévet tudhat maga mögött az NB.III-
ban szereplő felnőtt csapat, melynek eredménye a vártnál gyengébb
szereplés. Utoljára az NB.III-as bajnokságba kerülés első évében,
2003-ban álltunk a 12. helyen. Lehetőségeinkhez képest  megtettünk
mindent annak érdekében, hogy a csapat kikecmeregjen a gödörből.
Ennek esett áldozatául Jenei Sándor edző és került helyére volt játéko-
sunk, Lilik Pál. Pali irányításával látszott a csapaton a jó irányba
történő elmozdulás. Az edzőváltást követő szereplés 50 %-os teljesít-
ményt hozott. 4 mérkőzésből 2 győzelem és vereség. Két olyan
vereség, ahol a győzelem lett volna az elfogadható és erre meg is volt
az esély. A Hevesi LSC elleni mérkőzésen 2-0 vezetés tudatában az első
félidőt követően az „öltözőben maradt” a csapat. Összességében jókor
jött a téli szünet. Kevesebb, mint 2 hónap áll a játékosok ren-
delkezésére, hogy feltöltődjenek és újult erővel kezdjék január
közepén a felkészülést (ha lesz rá lehetőségünk).

Tura-bioTech USA – Vasas II.  2-1
Dunakeszi VSE-Tura-bioTech USA 3-2
Hevesi LSc-Tura-bioTech USA 5-3 

A Heves elleni meccs
6 pontos meccs volt.  A
mérkőzés rövid tudósítása
a hazaiak szemszögéből: A
Tura elleni 5–3-as győ ze -
lem értékét növeli, hogy
Nagy Péterék kétgólos hát -
rányból fordítottak, s há -
rom pozíciót léptek előre
a bajnoki tabellán. – Két -
gólos hátrányban nagyon
távolinak tűnt még a
pontszerzés is, a második
félidőben azonban válto-
zott a játék képe – fogal-
mazott Balogh Balázs, a
hevesiek három találatot jegyzett támadója. – A csereként pályára lépő
Nagy László és Szabó Gergő is jól szállt be. Lendületesebbek lettünk
és sikerült gólokat lőni. 4–2-es vezetésünk után ismét zárkózott a
Tura, de Szabó Gergő végleg eldöntötte a pontok sorsát. Remélem,
hogy ez a siker egy olyan lökést ad a társaságnak, amivel megkezd-
hetjük a felzárkózást. Még nem merném kijelenteni, hogy túl vagyunk
a krízisen, mindenesetre jót tett a lelkünknek ez a győzelem.

Horák Mária

u9
Folytatódott az ezen őszre jellemző sikersorozat. Két torna került
megrendezésre. November 15-én a kartali sportcsarnokban az iskolát
képviseltük. A hat iskola részvételével megrendezett  tornát 5
győzelemmel zártuk és ennek következtében természetesen
aranyérmesek lettünk. 32 rúgott gólunkra eggyel sem tudtak válaszol-
ni. Tura-Galgahévíz 11-0, Tura-Iklad 8-0, Tura-Kartal 5-0, Tura-Aszód
5-0, Tura-Hévízgyörk 3-0. A csapat minden tagja kiemelkedő teljesít-
ményt nyújtott. Külön kiemelem Gólya Balázs játékát, a 21 rúgott
góljára tekintettel. Balázzsal már nem először fordul elő, hogy egy
mérkőzésen vagy tornán tucat számra lövi a gólokat. November 20-
án Gödöllőn a PMLSZ bajnokságon öt csapatból szintén 1. helyezést
értünk el.  Tura-Hévízgyörk 5-0, Tura-Gödöllő 0-0, Tura-Pécel 6-2,
Tura-Mogyoród 2-0. A csapat legjobb teljesítményt nyújtó játékosa
Gólya Ádám volt 8 góllal. (Ezen a napon Gólya Balázs betegség miatt
nem tudott jönni. Ezért jó, hogy ennyi Gólyánk van!)  Hét tornán vet-
tünk részt az ősz folyamán és ez volt a 6. első helyezésünk. 

u11
Sem a november 16-i iskolai, sem a november 20-án megrendezett
PMLSZ torna nem sikerült túl jól. Legalábbis eredményesség szempont -
jából. Gondolom mindenki tudja, hogy vannak olyan napok, amikor
semmi sem sikerül. A fájó csak az, hogy ez rövid időn belül kétszer
történt meg. November 16-án Kartalon háromszor kaptunk ki 1-0-ra,
Galgahévíz, Iklad és Aszód csapataitól, Kartaltól 2-0-ra, majd az utolsó
meccsen 2-0-ra legyőztük a legjobb csapatot (Hévízgyörk), de így is csak
a 6. helyet sikerült megszereznünk. November 20-án Gödöllőn két
vereséget követően, két döntetlent játszottunk. Ötödikek lettünk. A
csapat legjobbja Baranyi Laci volt. Összegzésként: Volt jobb, lesz jobb!

Nagyon jó hír, hogy a szorgalmas anyukák (Szilvi, Lívi, Erika)
további támogatókat találtak, akiknek ezúton is köszönjük, hogy
segítenek nekünk. Maros-Épker, Seres László (Henko Gold), Galga
Coop Zrt., Turai Takarékszövetkezet, Elmotech Kft., Diós Reál
Élelmiszerbolt, Abért Zsolt (Kövi-Sec),  Tura Metál Bt., Lukács István,
Bácskai Elemér, Piactéri Állatetető,  Gólya István, Sima Zoltán,
Húsprofil Kft. (Piros Bolt), Tóth Zs. Zoltánné (Vízmű), Park Presszó,
Éliás Ferenc, Buborék József, Lipcsei Gábor, Hatalyák Optika,  Sára
Péter (Gazdabolt), Szikura Tamás, Loby Autósbolt, Szélyes Józsefné
(OMV benzinkút), 2000 Mester Bolt, Nimra Kft., Tóth A. Ferenc,
Németi Péter és felesége, Pekker Lászlóné, Tóth Zs. Ferenc,
Virágstúdió, Hévizi úti csempebolt, Dolányi Lászlóné, Krisztina
Lakáskultúra, Piac téri Papírbolt, Kínai bolt (Körforgalomnál), Tóth
Mihály (Virágkertész), Guld’s Gym edzőterem, Dolányi László
(helypénzes), Sallai Gergő, Tóth M. Tamás. 

Nagyon boldogok vagyunk, hogy ilyen sokan érezték át prob-
lémánkat  és segítettek abban, hogy a sportcsarnok-bérlés díját gond
nélkül ki tudjuk fizetni. Bízunk benne, hogy Tura Város Önkor-
mányzata is mellénk áll a jövőben. Ígéretünk már van rá. A folyama -
tosan jelentkező kiadások miatt rendkívül fontosnak tartom, hogy
rendszeres támogatókat találjunk. A szakmai munka elvégzése mellett
ez a második legfontosabb feladatunk. 

Terveink között szerepel egy honlap készítés, amely által minden-
ki folyamatos információt kaphatna a turai gyermekfociról, képekkel,
beszámolókkal. Ezen tervünk megvalósításában is szívesen látnánk
hozzáértő segítő kezeket.  

Ha Ön szerint is fontos, hogy a gyermekeink már kisiskolás kor-
ban megszeressék a sportot és megkezdett tevékenységünket szívesen
támogatná, akkor kérem jelezze ezt felém. (Nem a nagyságrend,
hanem a jó szándék a fontos!)

Tóth M. Imre
36-70-3112289 

Foci: turA biotech usA hírei

Minden kedves szurkolónknak és támogatónknak 
„békés boldog karácsonyt és

eredményekben gazdag új esztendőt „
kívánunk !

Tura-bioTech USA játékosai és elnöksége

Budapest XVII. kerületben került megren-
dezésre a Mikulás Kupa. A Kyokushin Karate
tu rai eredményei: egy első hely, kettő má so -

dik hely és kettő harmadik hely. Az első helyezést Csomor
Viktória nyerte gyermek kategóriában.

B.Zs.

sAkkkArAte



– Egy rövid bemutatkozást kérnénk, hogy
a turaiak be tudjanak azonosítani.
– A mi Sára famíliánk a ’Bogyora Sára’ a
Szent János sorról. Dédnagyapáim a Szent
János soron laktak. A nagyapám kiköl tö -
zött a Galábosra, a soron a harmadik házat
építette. Abban a hosszú parasztházban
szü lettem 1949-ben, s sok-sok év után ké -
sőbb feleségemmel laktuk egy ideig saját
magunk kibővítve azt. Nagyapám és édes -
apám is vasutas volt. Az anyai ág a Tóth
famíliából származik. Anyai nagyanyámat
Dobák Juliannának hívták, a temető mel-
lett laktak. Én egyedüli gyerek voltam, ne -
kem két fiam van. Az egyiket szintén Ist -
ván nak hívják, ő Albertirsán él családjával,
felesége óvónő. A fiatalabbik fiam, Zoltán
öt évvel ezelőtt Kanadába költözött, már
megkapta az állampolgárságot. Felesége
AIDS-kutató Torontóban. Három unoka
bol dog nagyszülei vagyunk.

– A családban más is sportolt?
– Édesapám iskolás korában focizott,

mint minden turai fiatal. Nagyapám nem
szerette a sportot, s ezt kinyilvánította
apám felé, hisz annak idején sokat kellett
dolgozni a földeken. Én már szerencsé -
sebb voltam, hisz 14 éves korom óta spor -
tolhatok. Akkor kezdtem el ko mo lyab -
ban foglalkozni az atlétikával. Várkonyi
tanár úr volt az első tanárom, az ő fel -
készítésében jártunk atlétikai verse nyekre
is. Akkor már kitűnt, hogy magas ug rás -
ban tehetségesebb vagyok az átlagnál an -
nak ellenére is, hogy nem voltam kifeje -
zetten magas. Abban az időben járási ver -
senyeken nyertem egy-két bajnokságot.
Utána felkerültem Aszódra a közép is ko -
lába, majd Gödöllőre, mivel leg kö ze lebb
ott volt atlétikai szakosztály. Kirchoffer Jó -
zsef volt az első edzőm. Csosza bácsi nem
régen halt meg kilencvenéves korában. 

1967-ben 190 cm-t ugrottam a me -
gyei bajnokságon. Akkor megvertem azt a
Pataki Palit, aki abban az időben nagy
tehetségnek tartott magasugró volt. Ak -

kor indult el a karrierem. Utána, mikor
le é rettségiztem, felvittek a Budapesti
Spartacusba, ott versenyeztem 1975-ig.
Több magyar bajnokságon álltam a do -
bogón. Sajnos bajnokságot nem tudtam
nyerni. A háromszoros Európa bajnok
Ma jor Pisti, vagy az olimpiai helyezett
Szepesi Ádám mindig megelőztek. Ket -
tejük közé be-be férkőztem, voltam
második ill. harmadik helyezett.

Az akkoriban új technikával, a flop-
pal először ugrottunk Major Pistivel 210
cm felett. Egyébként fiatal versenyző ko -
rom ban 215 cm volt a legjobb ered-
ményem. Válogatott kerettag voltam, sok
nemzetközi versenyt nyertem. Sokat jár-
tam külföldre: NSZK-ba, Ausztriába,
Olasz országba. Voltam szinte mindegyik
szocialista országban versenyen vagy ed -
ző táborban. Közben elvégeztem a Test ne -
velési Főiskola edzőszakát és edzős köd -
tem a Spartacusban, ahol korábban ver se -
nyeztem. Már az első években is voltak
olyan versenyzőim, akik magyar bajnok-
ságot nyertek, válogatottak voltak. 

– Milyen ugrótechnikák vannak?
– Az iskolában mindenki ugrott gu ru -

lót, meg hasmánt is. A hasmán technika
kö rülményes, nagyon összetett. Forgó
moz gással kell átmenni a léc felett. A flop-
nál a magasugró nekirugaszkodik, ho -
morít és átlendül a léc felett. Ez a techni-
ka 1968-ban vált ismertté. A mexikói olim -
 pián Dick Fosbury ugrott először háttal.
Magyarországon Majorral mi tértünk át
először erre, az olimpián látottak alapján.
Csepelen volt annak idején egy verseny,
ott próbálgattuk. 1969-ben 206 cm-t ug -
rottam ezzel a technikával, akkor lettem
harmadik a felnőtt versenyen. 

– A turai kezdetekre visszatérve mon-
danál néhány mondatot Várkonyi tanár
úr személyére,  úgymint aki elindított a
pá lyán? 

Tőle kaptam az első pofont...  Ötö di -
kes voltam. Várkonyi tanár úr órát tartott

a kastély iskolában a 7. vagy 8. osztálynak,
60 m-t futottak a gyerekek, én meg átsza -
ladtam előttük. A Tanár úr odahívott és egy
nagy ’fülest’ adott. Ő is emlékezett erre,
mert később egy versenyen megemlítette.

Nagyon szerettem őt, mert egy na -
gyon precíz embernek tartottam. Amit
megígért, betartotta. Ő még rendes testn-
evelési órát tartott abban az időben, nem
úgy mint manapság, hogy bedobják a lab-
dát… Megtanított bennünket tornászni,
ugrani, dobni, futni, focizni, kézilab-
dázni. Mindet csináltunk, gyakoroltunk a
45 perces óra alatt. Várkonyi tanár úr
nagyon szimpatikus és példamutató em -
ber volt számomra.

– A turai korosztályodból kit tudnál
említeni, mint sportolót?

– Visi Gyuri volt még, aki atletizált,
pontosabban futó volt. Sajnos a korosztá-
lyomból csak a kézilabdásokat tudom
említeni: Sima Gabiékat, a Bánszki gye re -
ke ket. A szenior versenyeken szoktam ta -
lál kozni Pásztor Misivel, aki a Piac té r nél
lakott.

– Csak pedagógusi ösztönzésre kezd -
tél el atletizálni, magasat ugrani, vagy
volt belső indíttatásod?

– Már bennem volt ez a szándék. Kis -
gyerekként a Galáboson már kitettünk
egy lécet és megpróbáltuk átugrani. Ak -
kor már észrevettem, hogy én át tud tam
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sPortoló egyéniségek

Atléta a Galábosról
A szerkesztőség új sorozatot indít, melyben a turai származású élsportolókat kíván-
ja bemutatni. Elsőnek Sára Istvánt kerestük fel a nagyszülői örökségből saját kezű-
leg felújított Nyárfa utcai lakásában. A 70-es évek elején válogatott atléta, élvonal -
ba tartozó magasugró volt, napjainkban szenior csúcstartó az 50, 55 és 60 éves
korosztályban. Az ez év július 15-24. között Nyíregyházán rendezett XVII.
Veterán Európa Bajnokságon a magyar szenior férfiak közül a legjobb eredményt
érte el, harmadik helyezett lett. Az ifjúsági és felnőtt magasugró bajnokságokon
versenybíróként feleségével, Mártával rendszeresen közreműködnek.
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ugrani azt a magasságot, amit a nagyob-
bak nem. Egyre többet érdeklődtem,
figyeltem az ezzel kapcsolatos híreket.
Majd az 1943-as születésű Valerij Brum -
mel lett a példaképem, aki 228 cm-rel
tartotta a világcsúcsot.

A gimnáziumban tornászver se ny eket
nyertem, talajtornát, nyújtón, gyű rűn,
szek  rényen. A fiatalabb Nyíri tanár úr volt
a testnevelő tanárom. Ezen felül még
nagyon sok versenyen indultam ré gebben,
főleg súlylökésben és tíz pró bá zásban.
Végigcsináltam az atlétika minden számát.

– Mi a tízpróba?
– A tízpróba a férfi atlétika leg össze -

tettebb versenye. Tíz versenyszámot tar -
tal maz: 100 m futás, távolugrás, súly lö -
kés, magasugrás és 400 m-es futás az első
napon, 110 m-es gátfutás, diszkoszvetés,
rúdugrás, gerelyhajítás és 1500 m futás a
második napon. A tízpróba versenyszá-
mait nemzetközi ponttáblázat alapján
értékelik. 

– Ha jól tudom, egy ideig nem voltál
aktív sportoló…

– Tíz évre elszakadtam a sporttól,
majd visszatértem mint versenybíró és
mint öreg, szenior atléta. 1990-ben nyer -
tem először szenior bajnokságot és ezt kö -
vetően többször, majd 2002 óta rendsze -
resen részt veszek a szenior bajnokságo -
kon. Eddig 17 szenior magyar bajnoksá-

got nyertem. Voltam világbajnokságon 6.
helyezett Olasz or szág ban, Európa bajnok-
ságon 5. helyezett 2004-ben Dániában.

S amire a legbüszkébb vagyok, az idei
évem sikerült nemzetközi szempontból a
legjobban. Nyíregyházán mi szerveztük az
Európa Bajnokságot és magasugrásban a
férfiak közül, a magyar korosztályok közül
én szerepeltem a legjobban 159 cm-el.
Dobogós helyet értem el, harma dik lettem. 

Versenybíráskodok is 1998 óta. Ve ze -
tő versenybíró voltam a Budapesten szer -
ve zett csapat Európa Kupán és Nyír -
egyházán a szenior versenyen is. Közben
bevontam a feleségemet is, amikor
nyugdíjba került. Bár Mártának a sporton
túl van egy saját szenvedélye, a festés,
azért ő vezeti a jegyzőkönyvet mellettem. 

– Hogyan lehet hatvan évesen is tar-
tani a sporthoz való kötődést, az erőnlétet?

– Nehéz erre válaszolni. Szeretem az
atlétikát, szeretek mozogni. A sport léte,
a környezet, a fiatalkorból származó
sportoló barátok, mind ösztönzőek. A
feleségemmel is a sport hozott össze. Ő is
magasugró volt. Annak idején a KSI
pályára mentem edzeni, mint válogatott
kerettag s ott ismerkedtünk meg. Nekünk
egy kimerítő edzés olyan élmény, mint
másnak egy különleges étel.

Nyáron szinte minden hétvégén
járunk versenyekre bíráskodni. Egy hétig

voltunk Nyíregyházán. A különböző
ugrógálákra hívnak minket, Hód me ző -
vásárhelyre, Békéscsabára. Ezeknek a
versenyeknek a levezetését én csinálom.
Járok diákolimpiákra, a kis gyerekek
versenyétől kezdve a felnőttek országos
bajnokságáig. Szomorú szívvel tapaszta -
lom, hogy turai gyerekek nincsenek a
versenyzők között.

– Szívesen változtatnál ezen? El
tudnátok képzelni, hogy szakmai és
sportolói tapasztalataitokat Turán is
kamatoztatnátok?

– Ha valahol szükség van rám és
felkérnek, én becsülettel elvégzem a
feladatomat. Hiába vagyok atlétikaedző,
nem ismerem a helyi iskolás gyerekek
adottságait. A testnevelő tanár látja és
tudja, melyik gyereknek, milyen adottsá-
ga és milyen hozzáállása van. Már 10-12
éves koruktól atletizálhatnak a gyerekek,
s vihetjük őket versenyekre. Az iskolai
sport lenne a lényeg. A magasugráshoz
kell egy tornaterem, legalább 3x2 m-es
matrac, hogy a gyerek meg tudja tanulni
a flop technikát. A legfontosabb, hogy
legyen olyan testnevelő tanár, aki
észreveszi a gyerekben a tehetséget. Én
csak ezután tudom segíteni a fejlődését.
Amennyiben a helyi iskola részéről lenne
ilyen szándék, örömmel várom.

Seres Tünde – Kuti József

A sára házaspár már karácsonyi hangulatban

2004. március 7-én
budapesten stefan
holm olimpiai-, világ-,
és európa bajnok kal,
aki Athen-ben 236
cm-t ugrott

2009. ősz, gyula – sára istván
155 cm-es ugrása

2010. nyíregyháza európa bajnokság – sára
istván iii. helyezett 159 cm-el
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környezetünk Védelmében

Hát ezt is megtapasztalhattuk! Milyen érzés, amikor Magyarország a
világ vezető újságainak, televíziós csatornáinak címoldalára kerül. Az
apropó igen szomorú, de egyben tanulságos is lehet. A mindenkit
megrázó, eddig kilenc halálos áldozattal járó Kolontár-Devecser
környéki vörös iszap katasztrófáról van ugyanis szó. Gondolatban jár-
juk körül az eseményeket, és vonjunk le néhány elengedhetetlen
következtetést!

Azt már előző írásainkból is tudhatjuk, hogy felelősséggel, kö -
zösen kell kialakítanunk saját jövőnket. A természet rendjébe való túl-
zott beavatkozás mértéke, egy bizonyos határt nem léphet túl! A bea-
vatkozás nem lehet olyan mértékű, melynek következményeit nem
ismerhetjük, illetve nem tudjuk kezelni. Közismertek például az elemi
részecskék láncreakciója közben felszabaduló energiát kísérő radioak-
tív sugárzások, és annak szomorú következményei, vagy a génmani -
pulációval létrehozott élő szervezetek (klónok) körforgásba való be -
illesz kedésének beláthatatlan problémái, kérdései. Illetve a közelmúlt-
ban a Mexikói-öbölben lezajlott, soha nem látott mértékű olaj-
szennyezés hatásai. Most egy újabb dologgal kellett szembesülnünk.
Még pedig az ipari rablógazdálkodás, a túlfogyasztás, az anyagi javak
gyarapításának hajhászása miatt felhalmozódó melléktermékek, veszé-
lyes anyagok újabb lehetséges romboló hatásaival.

Nemzedékeken át azt is megtapasztalhattuk, hogy az ember könnyen
sebezhető, halandó lény, amely ki van szolgáltatva a természet alap -
vető törvényeinek, hatalmas erőinek. Ha gondolatban megpró bá lunk
kilépni a saját életünk által diktált szerény időléptékünkből, könnyen
beláthatjuk a következőket is. Bizony az emberi építmények – hoz zánk
hasonlóan - már a születésük pillanatában pusztulásra vannak ítélve.
Csak idő kérdése például az, hogy az ember építette hatalmas vízi erő -
művek gátjait, mikor söpri el útjából a víz. Hiszen a természet ereje a
Grand-Canyonban sziklaomlással magától képződött gigantikus aka -
dá lyokat is el tudta takarítani, igaz kellett hozzá néhány ezer év!

Persze, hogy a katasztrófa mikor következik be, az a mi hozzáál-
lásunktól, döntéseinktől, cselekedeteinktől is nagyban függhet. Ebben
rejlik saját felelősségünk! Remélhetően a konkrét ügyben is korrektül
fel derítjük majd a közvetlen felelősöket, és jövőnk érdekében levon-
juk a helyes következtetéseket. Ezek mellett legfontosabb jelenlegi tee n -
dőnk, bajbajutott embertársaink megsegítése, a további veszélyek el há -
rí tá sa, a tovaterjedés megakadályozása, és a katasztrófa követ kez mé -
nyeinek felszámolása.

A természet ugyan most is el fogja végezni magasabb rendű dol-
gát, de „Ő” nem válogat az eszközökben, és nem riad vissza az ember
és más áldozatoktól sem. A pusztulás helyén idővel új, az előbbinél
ellenállóbb élet sarjad majd, de ezt nekünk embereknek nem lesz
időnk kivárni!

erdei illemtAn
Márai Sándor, a különleges életutat bejárt posztumusz Kossuth-díjas
írónk, a következő gondolatokat írja a nagy erdőkről és a fenyőkről:
„Az erdőkben van valami megrendítő, különösen a fenyőerdőkben.
Nemcsak sötét és következetes hallgatásuk rendít meg, mély árnyaik,
templomi fenségük és áhítatos magatartásuk. Megrendítő az élet aka -
rata, mellyel egy nagy erdő kifejezi a világerőket. Gondoljuk csak el,
miféle erők és szándékok építették az ötvenméteres fenyők százezreit!
Mit pazarolt el a természet magvakban, porzókban, bibékben, kísér-
letekben, napsütésben, esőben, széljárásban, míg egy ilyen erdő fel -
épült! S milyen céltudatos és néma a létezés, mely semmi egyebet nem
akar, csak lenni, csak felnőni és évszázadokon át megmaradni, teljesen
kifejezve önmagát, lélegezve, felelve a világnak – s ugyanakkor nem
tör senki és semmi ellen, otthont és életet ad élőlények milliárdjainak.
Milyen nagy és bölcs közösség ez az ötvenezer holdas fenyőerdő. Mint
az ősapák, úgy őrködnek az élet fölött a fenyők. Egyszerre felelnek

hatalmas törzsükkel a földnek és az égnek. Amikor csak teheted, menj
az erdőbe.”…   E magasztos gondolatokat magunkévá téve, mindenki
előtt nyilvánvalóvá válhat, hogy az itt most nem részletezendő, sok
általános egyéb illemszabály betartása mellett, feltétlenül beszélnünk
kell a következőkről is. Az ilyen környezetben elkövetett rongálás,
szemetelés, hangoskodás már nem csak illetlenség, hanem egyenesen
bűn is! A tűzrakás szabályainak pontos betartása pedig elenged-
hetetlen kö ve telmény a beláthatatlan károkozások megelőzésére.

A rongálás a természet adta dolgok között sajnos ugyanúgy előfor -
dul, mint a vadászati, erdészeti műtárgyak esetében. A fákat, nö vé nye -
ket, vadvirágokat hagyjuk élni természetes környezetükben! Tegyük
ezt annak reményében, hogy így kirándulásaink és erdőjárásaink során
még hosszú évek során is gyönyörködhetünk bennük. Ezt szem előtt
tartva még a természet védelmét és szeretetét is magunkénak tud -
hatjuk! A fák kérgébe vésett szerelmi üzenet és monogram igazi vandál
munka, használjuk ki inkább a modern technikát, és ilyetén érzésein-
ket és vágyainkat maroktelefonunk szolgáltatásainak segítségével
közöljük. Az erdészeti-vadászati berendezésekben soha ne tegyünk
kárt, mert azoknak az „erdőlakók” körében nagyon fontos szerepük
van. A tanösvények, bemutatóhelyek és táblák, valamint az esőbeál-
lók, pihenő és tűzrakó helyek ugyanúgy a mi érdekeinket és ké nyel -
münket szolgálják, mint áttételesen, az erdészeti technológiai beren-
dezések is (például utak, védőkerítések, létrák, rakodók, erdészkuny-
hók, stb.). A legfontosabb pedig, hogy ne szemeteljünk! A saját
fészkünkbe otthon sem szoktunk belepiszkítani!

Az Istentisztelet helye a templom, ahol csendes áhítattal illik
viselkedni, nehogy másokat elmélyülésükben megzavarjunk. Tudjuk,
hogy az erdő nem más, mint a természet temploma, tehát a felesleges
hangoskodásnak itt sincs semmi helye! A zenehallgatás a hangver se ny -
terembe, szórakozóhelyre, otthonra való foglalatosság. A rádiózás, té -
vé zés, bulizás magánügy, lakásban, társalgóban, vagy a saját kertben
űz hető, mások nyugalmának megzavarása nélkül. Óvakodjunk min-
denféle zajszennyezés okozásától azért is, mert ez az erdő „lakóit”
ugyanúgy zavarhatja, mint minket. A természet csodálatos saját hang-
jait, pedig csak zajmentes környezetben ismerhetjük meg és él vez het -
jük, csak így nyújthatnak számunkra biztos, állandó megnyugvást,
vigaszt. Éljünk vele! 

Mindannyiunk közös feladata, hogy megvédjük természeti
értékeinket a tűzvész pusztításától, már csak azért is, mert az nagyrészt
emberi gondatlanságból fakad. A tragédiák megfelelő odafigyeléssel,
szervezett beavatkozással általában elkerülhetőek. A tavaszi időszak-
ban a hirtelen felmelegedés és az azt követő több napig tartó szárazság
idején, gyakori az avar, bozót és erdőtűz. A tüzek a növényzeten, és az
ott élő faunán kívül, az ember által készített létesítményeket is veszé-
lyeztetik, valamint a hőhatás és füstmérgezés által közvetlen életveszély
is kialakulhat. A hatóságok a kritikus időszakban tűzrakási tilalmat
szoktak elrendelni, melynek betartására a médiumokban is felhívják a
figyelmet. Az eldobott gyufán, cigarettacsikken kívül, a telektulajdo -
no sok avarégetése, és a tábortűzgyújtás jár a legnagyobb kockázattal.
A megfelelő hely, módszer és időpont megválasztásán felül, az egyéb
biztonsági szabályokat is ajánlatos betartani. Tüzet csak biztonsá-
gosan, erre a célra kialakított tűzrakó helyen gyújtsunk! Az égetést
csak szélcsendes időben, lehetőleg kora reggel végezzük, állandó em -
be ri felügyelet mellett, s a helyszínt csak a tűz teljes kialvása, vagy
kioltása után hagyhatjuk el! Tisztában kell lennünk azzal, hogy a hő
hatására felmelegedett levegő, mozgásba jön, és az így előidézett helyi
szél több méterre is elrepítheti a zsarátnokot. Ezért legyen nálunk vi -
zes vödör, tűzcsapó, lapát és vesszőseprű, vagy oltókészülék. Ha má -
sutt mégis fellángol a tűz, nem szabad pánikba esni, hanem határozot -
tan és gyorsan oltsunk, ill. akadályozzuk meg a tűz továbbterjedését.
A seprűvel készített tűzvédő pászta kialakítása hatásosan akadályozza
a tovaterjedést. Az égetés füstjével másokat zavarni több mint illetlen-
ség, műanyagot és gumit égetni már egészségkárosító bűn! A tűzesetek
nyolcvan százaléka az előbbiek betartásával megelőzhető, a gyors és
szakszerű beavatkozással a károkozás mértéke minimalizálható.

Pető János

utolsó Figyelmeztetés
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A turAi hírlAP PostAládájából

tArtozás
Tartozom a Turai Komédiásoknak egy
kö szönettel, amit most pótolok. Meg kö -
szönve azt a maradandó élményt nyújtó
előadást, amit az Idősek Világnapjára
adtak az Őszirózsa Nyugdíjas Egyesület
és az Őszirózsa Idősek Otthona részére.
Rend kívüli előadásukat megkszönve kí -
vá nunk nekik még nagyon sok, sike rek -
ben gazdag előadást! Az ezen az elő adá -
son részt vevő klubtagok adományait össze -
 gyűjtve, a Karitaszon keresztül átutal tunk
a vörösiszap károsultjai részére 22.600
Ft-ot. Köszönet az adakozóknak is.

Marinka Sándorné
Nyugdíjas egy. Elnöke

tisztelt tóth józseF úr! 
kedVes berci, 85 éVes unokA!

Köszönettel  vettük levelét, mely nagy ap -
járól, Tóth Gábor bácsiról, az egykori
szódavízgyártóról és családjáról szól. Írá -
sát olyannyira fontosnak és értékesnek ta -
láltuk, hogy a Régi házak, régi tör té ne tek
rovatunk felelősének, Szénási Jó zsefnek
adtuk további feldogozásra. Amennyiben
szíveskedne a szer kesz tő sé günknek is
helyet adó művelődési házba elér he -
tőséget ill. pontos lakcímet eljuttatni, úgy
személyesen keresné meg kollégánk. A
Turai Hírlap soron következő számának
valamelyikében így módunk nyílna rész -
letesen is megismertetni az olvasókat
izgalmas családtörténetükkel és a kora-
beli Turát idéző emlékeikkel.

Köszönettel és üdvözlettel:
Seres Tünde

felelős szerkesztő

köszönjük!
A Turai Komédiások színvonalas előadá-
sait. Igen, Jutka, kíváncsiak vagyunk a be -
ve zetőidre, hiszen így képet kapunk arról,
hogy milyen sok áldozattal jár egy-egy
mű színrevitele. Most is nagyon él vez tük
az előadásokat. A tőletek meg szo kott igé -
nyességgel, lelkesedéssel előadott vidám
jeleneteken jókat derültünk. Kü lön
köszönjük, hogy a nyugdíjas klub tagjai -
nak és az Otthonban élő idős em be -
reknek külön előadást tartottatok ismét.
Köszönet a művelődési háznak, hogy a
belépőre szánt összegből az iszapkárosul-
takat támogathattuk; tehát mindenki
örömet szerzett valakinek. Az elő adók
fizetése a sok-sok kacaj, nevetés és taps
volt, az idős emberek pedig sok vi dám -
ságát, derűt, jó kikapcsolódást kaptak, és
segíteni tudtunk mi is a rászo rulókon.

Most ünnepeltük a művelődési ház
60 éves fennállását. Jó visszaemlékezni
Kovács Laci bácsira, Sára Ferenc, Fekete
Lász  ló népművelő, népzene kedvelő,
hagyományőrző eredményeire, hiszen az

ő idejükben virágzott igazán a turai hagyo -
mány. Több csoport létezett: ének, nép-
tánc, kórus. De ezekről nagyon szé pen
beszélt Kovács Géza! A fiatal ko mé diások
hűen ábrázolták a mai helyzetet, tessék
fiam, itt a távirányító. Elfelejtünk olvasni,
beszélgetni, zenét hallgatni. A Világi Női
Kórus előadásában hallott művek emel -
ték az ünnepély színvonalát. 

Hagyományőrzőként a nyugdíjas
egye sü let népdalköre szerepelt a fiatal ze -
né szek kíséretével is. Mindkét dalcsokruk
nagy elismerést váltott ki a nézőtéren,
vastapssal köszönték meg előadásukat és
azt a sok munkát, ami mögötte van.

Egyszóval KÖSZÖNET mindenki -
nek, aki a szervezésebn, összeállításban,
az anyagok összegyűjtésében, előa dá -
sában részt vett. Remélem, még sok ilyen
színvonalas rendezvényben lesz részünk!

Tura, 2010. 11.30.
Móré Lászlóné

testVér telePülési kAPcsolAtot   
áPoló kéPViselőkhöz!

Talán újra el kellene olvasnotok, és ak kor
világos lenne számotokra, amit a test vér -

települesek kapcsán irtam. Csík szentimre
és Jászó – semmi kifogásom Sőt az em -
lített baráti falvakat szívesen látogatnám
én is, és még sok szürke turai ember –
csak szervezés kérdése.

Masera di Padova – olasz kapcsolat -
keresés – ehhez csak annyi a hozzáfűzni-
valóm, hogy a Turai Hírlap júliusi száma
foglalkozott ezzel a témával, illetve ennek
„felélesztésével”. Utánna lehet néz ni.
Akkor miért is oka fogyott? Ja és ha kul -
túrális kapcsolatot keresunk ne „ruccola”
saláta fesztiválra menjenek Szentes kö ze -
lebb van. Nyilván az olasz utak 2006 előtt
voltak, hogy saját pénzből e vagy köz -
pénz ből – nem lehet tudni. 

Darnyik Árpád
Venci

kedVes Venci!
A testvértelepülések témája továbbra is
szerkesztőségünk érdeklődési körébe tar-
tozik, így egy későbbi számban kívánunk
foglalkozni vele a testvértelepülések
megszólításával.               

Seres Tünde
felelős szerkesztő

tankcsapda – avagy vasútállomás buszforduló
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A „hajóállomás” – buszmegálló 
a galgahévízi úton esős időben

A váltó – hűen tükrözi az elmúlt
20 évet: a rosszra sikeredett
rend szerváltást
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Minőséget, kedvező árakat kínálunk...,
mert MI ÖNÖKÉRT VAGYUNK!

2 0 1 0 . 1 2 . 1 5 - t ő l  2 0 1 0 . 1 2 . 3 1 - i g

Arany Ászok sör dob. 0,5 l 169,-Ft

Szentkirályi ásványvíz PET 1,5 l 99,-Ft

Törley pezsgő 0,75 l 779,-Ft

Trappista sajt Kasemeister 1199,-Ft/kg

Finomliszt 1 kg 119,-Ft
uht tej 1,5%  1l 159,-Ft
bb Pezsgő 0,75l többféle 699,-Ft

ÓRIÁSI DECEMBERI AKCIÓK 
A COOP-NÁL

2010.12.15-től  2010.12.31-ig

Ízelítő az akcióból:

rama margarin kocka 250g 169,-Ft Omnia kávé vák. őrölt 2x250 gr DUO 979,-Ft
Maggi omlós fokhagym.csirkesült alap 36g 299,-Ft Kalifa mák darált cukrozatlan 200 g 359,-Ft
Arany Ászok sör f.üv. 0,5 l 159,-Ft Perwoll foly. balzsam magic 1 l 699,-Ft
Arany Ászok félbarna sör dob. 0,5 l 179,-Ft biopon m.por cseresznyevir. komp. 2kg 899,-Ft
Kozel sör dobozos 0,5 l 159,-Ft PUr Extra mosog. lemon utt. 0,5 l 179,-Ft
Hohes c multivit. Gyüm.lé 100%  1 l 339,-Ft Palmolive tusfürdő almond milk 250ml 399,-Ft
Pepsi cola szénsav. üd. 2 l + 0,5 l Extra 289,-Ft LENOr Summer 2 x 1 l + Floral 1 l 1199,-Ft
Theodora ásványvíz PET 1,5 l 89,-Ft KOMÉTA Szilveszteri bécsi virsli 1099,-Ft
Hell energiaital PET 500ml 289,-Ft Zimbo Frankfurti virsli 899,-Ft
ZWAcK Vilmos szeszesit.+ Pohár 0,5 l 1999,-Ft Szarvasi Mascarpone krémsajt 250g 489,-Ft
Dr. Oetker sütőpor családi cs. 4 db 48g 119,-Ft Pannónnia sajt 1899,-Ft
Dr. Oetker Vanillincukor családi cs. 4db 40g 119,-Ft Palini füst.főtt tarja vf. 1349,-Ft

/kg
/kg

/kg
/kg

+ü
+ü

A feltüntetett árak bruttó árak és a készlet erejéig érvényesek! Az esetleges nyomdai hibákért felelősséget nem vállalunk.

MINDENKINEK BÉKÉS, 
BOLDOG KARÁCSONYI ÜNNEPEKET

ÉS BOLDOG ÚJ ÉVET 
KÍVÁNUNK!

D E C E M B E R I  K Ü L Ö N S Z Á M  A K C I Ó  



TUrAI HÍrLAP2010. DEcEMbEr 25

Rég nem látott hisztériát élhetek át ismét – nagyon sokan
meg állítanak az utcán. Mindenki azt kérdi: lesz-e neki nyug -
díja? (Ezúton nyugtatok meg mindenkit – eddig se nagyon
lett volna.) A nyugdíjpénztárak körüli hisztéria az egekbe csa -
pott. Pedig csak arról van szó, hogy eddig volt két rossz nyug -
díj célú megoldásunk, most meg marad egy...

Mindenesetre tekintettel a vészhelyzetre, meghirdetjük a
Nagy Nyugdíjkalkulációt. Most mindenki kérhet ingyen egy
idő pontot és megmutatjuk neki: 
1. Mikor mehet várhatóan nyugdíjba és mennyi lesz 

a nyug díja
2. Milyen megoldással, hogyan tudná ezt normálisan 

megoldani.
Nem kell megoldani, ha nem akarja. De tisztán látni

mindenkinek muszáj!
Felmérések szerint jelenleg az 50 év alatti lakosság

mindössze 2%-ának van olyan nyugdíjcélú megtakarítása,
amivel megalapozott reménye lehet, hogy nyugdíjas
éveiben nem csökken jelentősen a jövedelme. Itt most nem
arról van szó, mint az amerikai és japán frissnyugdíja-
soknál, hogy Föld körüli utazással, esetleg új ház vásárlás-
sal kezdjük nyugdíjas éveinket. Egyszerűen csak a mini -
mális cél: ne legyen sokkal kevesebb havonta az a pénz,
amiből megélünk, mint amikor dolgoztunk.

Jön a nagy kérdés!
Mit gondol a maradék 98%? Miben bízik? Miért nem tesz
semmit? Amikor meg kérdezzük őket, és a következő válaszo -
kat kapjuk: 

1. én ezt úgysem érem meg!
Igazából az ember számára két tragédia lehetséges: ha túl
korán hal meg, vagy ha túl későn – és erre nincs felkészülve.
Jelenlegi statisztikák szerint az átlagéletkor folyamatosan nö -
vek szik. Jelenleg a magyar középosztálybeli negyvenes szá -
mára várható élethossz nők esetén 82 év, férfiaknál 78 év.
Ezek tények. Ezzel az erővel az áramszámlát is elfelejthetjük
be fizetni – hátha meghalunk a hó végéig...

2. ez még olyan messze van! 
Az emberek többsége úgy gondolja, az a gond, ami sokára
lesz, az nem fontos, jelentéktelen ügy. Kicsit is logikusan
végiggondolva persze rögtön tudható, hogy ez nincs így. Ez a
tév eszme, azért különösen romboló, mert egy saját nyug díj tő -
ke összerakásához az idő kulcsfontosságú. Minél több időnk
van, hatványozottan kevesebb pénz kell ennek a meg terem té séhez.

3. apám, nagyapám is kapott állami nyugdíjat, miért pont én
foglalkozzam vele magam?
Amikor a növekedés csökkenésbe csap, akkor minden tár-
sadalmi szabály megváltozik. Korábban egy nagyszülőnek
volt három gyereke, azoknak kilenc unokája – és ez a kilenc
unoka tartotta el a nyugdíjjárulékán keresztül az egy szem
életben maradt nagyszülőt. Most viszont négy élő nagy szü lő -
nek van két gyereke és nekik egy unokájuk. Szegény egy szem
unoka nyugdíjjárulékából kellene eltartani a négy nagyszülőt.
Nyilvánvalóan ez lehetetlen. Nyilván, minden kormány,
mindig azt fogja mondani: az állami nyugdíj bombabiztos.

Különben hogyan tudná elfo gad tatni az emberekkel, hogy a
fizetésük több mint egy ne gyedét minden hónapban önként
és dalolva odaadják a most nyugdíjasoknak – pontosan tudva,
hogy amikor majd ők nyugdíjba mennek, akkor az azidőben
dolgozóktól a mostani jöve del müknek csak töredéke fog a
nyugdíjjárulékukból rá juk jutni nyugdíjként. Az új helyzetben
új megoldások kelle nek!

4. Majd az állam megoldja, ez nem az én dolgom!
Amint láttuk, az állam valóban igyekszik ezt a dolgot meg ol -
da ni. Ugyanis nálunk demokrácia van, és a nyugdíjasok egyre
nö vekvő tömegének a szavazata minden politikai párt szá -
mára kulcskérdés. Mit tud csinálni az állam, amikor a dolgok
fejre állnak?

Alapvetően a fő szempont, hogy próbálja a nyugdíjrend-
szert kordában tartani. A felosztó-kirovó nyugdíjrendszer lé -
nyege, hogy van valahol egy nagy szoba, amit minden hónap-
ban megtöltenek pénzzel, az abban a hónapban befizetett nyug -
díjjárulékokból. Aztán ennek a szobának a tartalmát min den
hónapban a pénzes postások kihordják a nyugdíjasok nak.

Mit lehet tenni, amikor a nyugdíjjárulékot fizetők száma
csökken, a nyugdíjasoké nő? Tűzoltásként eleinte lehet más -
hon nan átcsoportosítani pénzt ebbe a szobába. Aztán persze
megpróbálhat az állam nagyobb bevételekhez jutni (például
úgy, hogy felszámolja a magánnyugdíjpénztárakat és minden -
kit az államiba kényszerít). De a nyugdíjjárulék tovább már
nem növelhető, mert elveszik az ország versenyképessége. Így
hosszútávon csak két megoldás marad: a nyugdíjak csökken-
tése és a nyugdíjkorhatár növelése.

Ez a dolog sokkal fontosabb, semmint az államra hagy -
juk. Ezért kell magunknak lépnünk.

5. teljesen felesleges bármit is félrerakni, elviszi az infláció!
A világ nem csak rossz irányban változik, de jó felé is. Ko ráb -
bi cikkeimben megmutattam, hogy a megfelelően megválasz-
tott hosszú távú befektetésekkel komoly 12% körüli hozam
érhető el. (Ezzel szemben bankbetétbe fektetve már a 0%-os
reálhozam eléréséhez is nagy szerencse kell.) Ezekkel a modern
és biztonságos pénzügyi befektetési módszerekkel már a
nyugdíjunk 70-80%-át nem minekünk kell kifizetnünk, ha -
nem a befektetett pénzek hozama adja. Dolgozzon főként a
pénz miértünk, ne mi a pénzért. Ezeket a dolgokat meg kell
tanulni – és nagyon büszke vagyok, hogy nagyon sokaknak
én tudtam megmutatni ezeket a megoldásokat.

Akkor mit tegyünk?
Ez a dolog nagyon fontos. Ezért első lépésben tisztán kell lát -
nia mindenkinek. Ezért most meghirdettük a Nagy Nyug -
díjkalkulációt: most mindenki kérhet ingyen egy időpontot és
megmutatjuk neki: 
1. Mikor mehet várhatóan nyugdíjba és mennyi lesz a

nyugdíja.
2. Milyen megoldással, hogyan tudná ezt normálisan

megoldani.
Nem kell megoldani, ha nem akarja. De tisztán látni min-

denkinek muszáj! 

KÉRJEN EGY IDŐPONTOT!

Miért nem kell senkinek nyugdíj?

Tóth M. Imre: 06-70-3112289
befektetes2010@gmail.com

bIZALOM ÉS HITELESSÉG PÉNZÜGYEKbEN IS!
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ProgrAmAjánló

kedVezményes térkéP- és FöldgömbVásár
helyszín: Városi Könyvtár 
időpont: 2010. december 18.  (aranyszombat) 9-12 óra között 
A Tura környékét is tartalmazó, nemrég megjelent  
GÖDÖLLŐI-DOMbSÁG  1:50.000 című turista és kerékpáros
atlasszal együtt a többi  új típusú turistatérkép  és turistaatlasz 
VÁSÁrI ÁrON bESZErEZHETŐ.
Az ajándékozási szezonra való tekintettel az akciós kínálatban
szerepelnek  a legújabb Magyarország és budapest atlaszok,
különböző világatlaszok, a szomszédos országok térképei, néhány
útikönyv és földgömbök is.   
Vendégünk: SZArVAS ANDrÁS térképész mérnök, aki elké szí -
tette a régóta hiánycikknek számító Gödöllői-dombság atlaszt 
www.map.hu   

PótVetítés, PótelőAdás!!!
60 éVes A turAi mŰVelődési ház és könyVtár
helyszín: bartók béla Művelődési Ház Tura
időpont: 2010. december 18. (szombat) 16 ó
A múlt emlékei, a jövő lehetőségei c. történeti prezentáció 
mozgófilmes bejátszásokkal
előadó: Seres Tünde
Tosko, az utolsó turai prímás c. dokumentumfilm bemutatója
Filmötlet és forgatásszervezés: Gólya József (Loby)
rendező-operatőr: Kovács László (Tura Díszpolgára)

megjelent!!!

tosko – az utolsó 
turai prímás
c. DVD
ötlet, zenei és
szponzorszervezés:
GÓLYA JÓZSEF „Loby”
GÓLYA JÓZSEFNÉ
rendező-producer:
KOVÁcS LÁSZLÓ
www.konkam.hu
Megvásárolható 
2000 Ft-ért 
a turai bartók béla 
Művelődési Házban

bArtók bélA mŰVelődési ház éVzáró mŰsorA 
helyszín: bartók béla Művelődési Ház 
időpont: 2010. december 19. (vasárnap) 16 óra
Fellépők: 
– Óvodás népi gyermekjáték csoport, 
– Viganó AMI Turai Néptánc Tagozata, 
– Podmaniczky AMI Turai Népzene Tagozata, 
– Világi Női Kamarakórus, 
– Turai Komédiások, 
– Őszirózsa Nyugdíjas Népdalkör, 
– Fricska Néptáncegyüttes
– Zagyva banda
A művelődési ház éves eseményeiből összeállított videókalendárium
Lukács Péter felvételeiből benke István szerkesztésében, 
fotókiállítás a csilla Fotó képeiből.
konferál: Pálinkás Ildikó
belépődíj: önkéntes alapon.

kArácsonyi dAnce PArty
helyszín: Pisze café
időpont: december 25. (szombat) 20ó
VENDÉG DJ-k!!!

stAnd uP comedy est
helyszín: Tura, Sport Pub
időpont: 2010. december 28.(kedd)
kezdés: 20:00
Fellépők: Szikra László - az I. Duma-Tisza Humorbajnokság
győztese, a bEEE Színpad humoristája
Maczkó Ádám - a II. Duma-Tisza Humorbajnokság 2. helyezettje
belépők korlátozott számban kaphatóak a Sport Pubban 
700 Ft-os egységáron!

szilVeszteri buli
helyszín: Pisze café
időpont: December 31. (péntek)
Műsorok kivetítőn, virsli, szendvicsek, 
pezsgő, zene, tánc
belépődíj: 2500 ft/fő
Asztalfoglalás december 22-ig:
06-70-290-6670

turA Város önkormányzAtA 

bArtók bélA mŰVelődési ház és a turAi hírlAP 

nevében minden Kedves Látogatónknak és Olvasónknak megköszönjük érdeklődését.

békés boldog Karácsonyt és Áldott Újesztendőt kívánunk!

Katona Hargita Seres Tünde
m.b. műv.ház vezető gyed-en lévő műv.ház vezető

felelős kiadó felelős szerkesztő
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V. GALGAMENTI NÉPZENÉSZEK ÚJÉVI
KONCERTJE
helyszín: Bartók Béla Művelődési Ház Tura
időpont: 2011. január 29. (szombat) 17 ó 

i. rész:
Galábos banda - Tura
Emse zenekar - Tura
Tarsoly Zenekar - Galgahévíz
Hatvan banda - Püspökhatvan
Pál Lajos tanítványai - Püspökhatvan
Horz banda - Jászfényszaru

ii. rész:
ZAGYVA bANDA LEMEZbEMUTATÓ
Vendég közreműködők:
Pál István Szalonna - hegedű
rónai Lajos - harmonika
rónai Zoltán- cimbalom
Pachert András-cselló
Karacs Gyula- brácsa

A rendezvényen vásárolható meg első ízben 
a Zagyva banda első önálló lemeze.
Utána TÁNcHÁZ A bÓHA KOcSMÁbAN

jegyárak:
Gyerek (18 éves korig), nyugdíjas elővételben 800 Ft,
helyszínen 1200 Ft
Felnőtt elővételben 1000 Ft, helyszínen 1400 Ft
Jegyek elővételben kaphatók:
bartók béla Művelődési Ház, Városi Könyvtár, csilla Fotó
Telefonon, e-mailen rendelhető: 06-28/580-581 vagy 
06-30/638-4603 vagy kultura@vnet.hu
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TÖrD A FEJED!

Verses december
Vízszintes 1. Ady endre programnak is beillő verssorát idézzük
itt és a függőleges 1. sorban. 11. Görög főisten. 12. csíkos patás.
14. ... Iglesias keresztneve ejtés szerint. 16. Van ideje. 18. Áramlás-
tan. 20. Hosszú morzejel. 21. reino de … - Spanyolország neve
kiejtve. 22. Wien. 23. Tárgyrag. 24. Község baranya megyében, a
sellyei kistérségben. 27. Énkép. 28. A Zsolnayak által használt
kerámiamáz. 30. Kevert építőanyag. 33. Nagy folyónk. 36. Pest
megye dél-keleti sarkában cegléd és Szolnok között fekszik. 37.
Három szláv nyelvekben. 38. Windows jelentése. 41. Enyhülni kezd
(pl. téli fagy). 42. Előforduló. 43. Női becenév. (Pokorny). 44. Köz -
ismert gyógy-, és fűszernövény (Anethum graveolens L.) 45. Körmöl. 

Függőleges 1. A vízszintes 1. folytatása. 2. Muzsikahang. 3.
Földrész. 4. Eres (!) 5. Egyetemi Zöld Kör. 6. Mellcsont. 7. Olasz első
osztályú bajnokság. 8. Üzemi bizottság. 9. Nitrogén. 10. „boldog, ki
tűr és megbocsát / s ki szenved, százszor áldott!” reviczky gyula
verscíme. 13. Anyag (pl. talaj) vízszintesen elhelyezkedő különböző
állagú, színű része. 15. becézett Ilona. 17. ÁAb. 19. Júda fia. 25. …
(Alexandra Neldel) csak egy van! 26. Társada-lombiztosítási járulék. 27.
Győri sportklub. 29. Zsigmond. 31. Kutyapénz. 32. Trónfosztó ország-
gyűlés (1707). 34. Papírra vetni. 39. Történelmi időszak. 41. eeeee. 

beküldendő a V.1. és az F.1., F.10. sorok megfejtése
A megfejtéseket postai úton a szerkesztőség címére vagy személye-
sen a művelődési házba várjuk január 10-ig. novemberi rejtvényünk
helyes megfejtése: V.14.: Keleti, V. 23.: Sarolta, F.5. bátori Mária,
F.11. Dózsa György, F.20. sakk
A szerencsés nyertes: Pásztor Andrea (radnóti u. 7.) Gratulálunk!
Nyereménye 2.500 Ft értékű cOOP ajándékutalvány, melyet az
értesítést követően személyesen vehet át a művelődési házban.

KÖZÉLETI HAVI LAP
Fe le lős ki adó: Tura Vá ros Ön kor mány za ta bar tók bé la Mű ve lő dé si Ház

le vél cím: bar tók bé la Mű ve lő dé si Ház 2194 Tura, bar tók tér 3.
telefon: 06-28/580-581 vagy 06-30/638-4603

Fe le lős szer kesz tő: Se res Tün de
szer kesz tő sé gi ta gok: Kö les Ta más, Kuti Jó zsef, Pá lin kás Il di kó, Pe tő Já nos, 

Szénási Jó zsef, Ta kács Pál
tör de lés: rOSENTAL Kft., Szabados Tamás

e-mail: turaihirlap@tura.hu vagy kultura@vnet.hu
nytsz: b/bHF/567/P/91

Ké szült 3 000 pél dány ban a rOSENTAL Kft. nyom da üze mé ben Gödöllőn
Kéz ira to kat nem őr zünk meg és nem kül dünk vis  sza.

Nyomtatott változat ISSN 2061-4063
Online változat ISSN 2061-4071

www.tura.hu

KISGÉPSZERVIZ
TURÁN

Erőtlen a rotációs kapája? Eszi az olajat a fűnyírója?
Nem indul a láncfűrésze? Vagy csak egyszerűen szeretné

felkészíteni szezonra kerti kisgépét?

HOZZA EL, ÉN MEGjAVÍTOM!
Vállalom: láncfűrészek, fűnyírók, fűnyíró traktorok, fűszegély
nyírók, rotációs kapák, szivattyúk, kompresszorok, utánfutók,

kistraktorok, egyéb mezőgazdasági kisgépek
TELjES KÖRű jAVÍTÁSÁT.

2194 TURA, PUSKIN TÉR 22. (KÓNYA TÓ-nál)

( 06-20-958-9695
: gepszerviztura@freemail.hu

KORREKT SZERVIZ, MEGBÍZHATÓ MINŐSÉG!

Dupla sírkő: 295.000 Ft-tól
Egyes sírkő: 220.000 Ft-tól

Egyedi sírkövek gyártása olasz import anyagból,
személyes megbeszélés alapján.

Az ár a sírkő összeállítását és 50 db betű
ingyenes vésését tartalmazza.

További információ a www.inoo-kokert.hu
honlapunkon megtekinthető.
Elérhetőség: Tura, Kossuth  L. út 12.

06-20-460-1011, 06-20-385-7161.

lapzárta: január 10. 
következő megjelenés: január harmadik hetében.

A megjelenés napja a lap internetes változatának felkerülése a
www.tura.hu honlapra, majd a megjelenéstől számított 

4 munkanapig tart a nyomtatott újság terjesztése 
a Magyar Posta által.

GRÁNIT SÍRKŐ AKCIÓ!
DECEMBERTŐL MÁRCIUSIG MEGRENDELT

EGYEDI ÉS KÉSZ SÍRKÖVEKRE!


